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�Tüccar, milletin emeği ve 

üretimini kõymetlendirmek için 

eline ve zekasõna emniyet 

edilen ve bu emniyete liyakat 

göstermesi gereken adamdõr.�

İ S T A N B U L  T İ C A R E T  O D A S õ  Y A Y õ N õ www.istanbulticaretgazetesi.com

Kamu ihale mevzuatı 
konusunda talep ve 
önerilerini dile getiren 
sektör temsilcileri, 
kamuda yerli ürün 

tercihinin yüksek 
teknolojiyi ve 
markalaşmayı 
artıracağını vurguladı. 
Şeref Kõlõçlõ n 12�de

Kamuda yerli ürün tercihi 
markalaşmayõ da artõracak

SGK teftişleri 
hõzlandõ!

Yeni atölyede  
eğitim heyecanõ 

Mesleki Eğitim İş Birliği Protokolü 
ile hamiliğini İTO�nun yaptığı 
Haydarpaşa Mesleki ve Teknik Anadolu 
Lisesi de yeni CNC atölyesine kavuştu. 
İTO ve MEB işbirliğiyle 2019�dan beri  
54 okul ve 60 bin öğrenciye hamilik 
yapıldı. Osman Kuvvet n 15 

Almanya ile daha 
fazla ticaret 

Almanya Giessen-
Friedberg Ticaret 
Odası Genel Sekreteri 
Matthias Leder, 
İstanbul Ticaret Odası�nı ziyaret etti. İki 
ülke arasındaki dostluk ilişkilerinin 
ticarete daha fazla yansıması gerektiği 
belirtildi. Sümeyra Yarõş Topal n 15 

Rus petrolünün 
rotasõ Hindistan 

AB ve ABD�nin Rus petrolüne 
yönelik yaptırımları pazarda petrol 
rotalarını değiştirdi. Rusya, geçen yıl 
Hindistan�a 90 milyon ton petrol sevk 
ederek, bu ülkeye petrol sevkiyatını iki 
kat artırdığını açıkladı. Bu rakam, 
Hindistan�ın toplam petrol ithalatının 
yüzde 40�ına karşılık geliyor. n 4�te 

Uranyum zengini 
topraklarda  
yeni dönem 

Küresel uranyum 
tedarikçilerinden biri 
olan Nijer, Mali ve 
Burkina Faso, Batı 
Afrika Devletleri 
Ekonomik Topluluğu�ndan 
ayrılarak �Sahel Devletleri 
Konfederasyonu� için ilk imzaları attı. 
Uranyum ve altında dünyanın en gelişmiş 
ülkelerinin tedarikçisi olan bu ülkelerdeki 
gelişmeler, birçok sektörü de yakından 
ilgilendiriyor. Adem Orhun n 5 

ihracatõn lokomotifine 

ilK 10 YAtırıMı
Türk ihracatõnõn lokomotifi olan otomotiv sektörü, gelen yeni 
yatõrõmlarla küresel ligde ilk 10�a giriş için konumunu güçlendiriyor.
KÜRESELDE İLK 10

PAZAR BÜYÜKLÜĞÜ

Hali hazırda dünyanın 13�üncü, 
Avrupa�nın ise 4�üncü büyük 
otomotiv üreticisi olan Türk otomotiv 
sektörü, Türkiye ihracatının da 
lokomotifi konumunda. Çinli BYD�nin 
yatırım kararı ve ardından 
geleceklerle sektörün dünyada ilk  
10�a girebileceği belirtiliyor.

Küresel otomotiv endüstrisinin pazar 
büyüklüğünün 2033�e kadar 6 trilyon 
861 milyar dolara ulaşması bekleniyor. 
Pazar büyümesiyle birlikte yaşanacak 
daha önemli gelişme ise Türkiye�nin de 
ihracatını etkileyecek elektrikli 
otomotive dönüşümün gerçekleşmesi. 

YENİLERİ DE GELEBİLİR 

BYD yatırımıyla Türkiye ihracatının 
yüzde 16�sını gerçekleştiren 
otomotiv endüstrisi de hızlı bir 
dönüşüme hazırlanıyor. BYD�yi 
başka yatırımların takibi bekleniyor. 
Türkiye�nin AB ile Gümrük 
Birliği�nin bulunması, özellikle Çinli 
yatırımcıları cezbediyor. n 9�da

Gece müzeciliğiyle Gece müzeciliğiyle   
turist başõ gelir artõyorturist başõ gelir artõyor
Dünyada gece müzeciliğiyle kişi başõ turist harcamasõ 
yükselirken, ziyaretçi sayõsõ da yüzde 20 ila 30 arttõ.

Barõş Cabacõ n 18�de

Sadelik  
�Hünkâr�da 

İTO Yeni Cami 
Hünkâr Kasrı�nın 
temmuz ayı konukları 
hat sanatçıları Osman 
Ağa Demirtaş ve Mu- 
rat Gürel. Sanatçıların 
eserlerinde sadelik ön 
planda. Sümeyra Yarõş 
Topal n 19�da

Keneviri 
yüksek 
proteinli toza 
dönüştürdü

Meslek liselerine  
4 yeni model 
Milli Eğitim Bakanlığı, meslek liselilerin 
istihdamının kolaylaştırılması için �bölge�, 
�ihtisas�, �sektör içi� ve �sektöre entegre� 
olmak üzere 4 yeni okul programının 
hayata geçirilmesini kararlaştırdı. n 15

Gençlere esnek iş 
işverene uygun aday
BTM girişimlerinden Anytime,  
çalışanlara diledikleri zaman istedikleri 
yerde çalışabilme fırsatı sunuyor. 
İşverenler de dönemsel çalışan 
ihtiyaçlarını planlı bir şekilde 
karşılayabiliyor. Bahar Dağaşan n 2�de

Çin�den gelen elektrikli  
otomobil üreticilerinin  
yatõrõmlarõ ne sağlar?Şeref 

KILIÇLI

Birliği bozmadan 
ilerleMeYe DeVAM

İsa Karakaş n 6�da

Ömür Kõrbaşlõ n 16 

Fatih 
Oktay  
n 8�de

Kur ve enflasyon arasõnda 
açõlan makasa dikkat çeken 
İTO Başkanõ Şekib Avdagiç, 
�Kur ve enflasyon arasõndaki 
makasõn açõk kaldõğõ her an, 
ihracatõmõzõn aleyhine, 
ithalatõn lehine işliyor� dedi. 

YÜZDE 40�IN ÜZERİNDE 

Oda�nõn temmuz ayõ Meclis 
Toplantõsõ�nda konuşan Başkan 
Avdagiç, �Son bir yõlda TÜİK ve İTO 
fiyat endekslerinin ortalamasõ yüzde 
66 iken, dolar-Euro sepet kurdaki artõş 
oranõ sadece yüzde 25.2. Makas 
yüzde 40�õn üzerinde� dedi. 
Avdagiç, söz konusu durumun hem  
iç hem de dõş piyasalar için bozucu  
bir etki yaptõğõna dikkat çekti.

EKONOMİ İÇİN ÇOK ÖNEMLİ

�Sürecin kontrolünü elimizde 
tutmamõz ve sürdürülebilir kõlmamõz 
ekonomimiz için çok önemli� 
değerlendirmesini yapan Avdagiç, 
�Enflasyonla mücadeleye �evet� ama 
enflasyonla kur sepeti arasõndaki bağ 
kopuk kalõrsa, yõlõn ikinci yarõsõnda 
ihracatta kalõcõ düşüş, ithalatta ise hõzlõ 
artõşõn devreye girmesi söz konusu 
olabilir� uyarõsõnda bulundu. n 10-11�de

Kur ve enflasyon makasõ 
ihracatõn aleyhine işliyor 
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BTM girişimlerinden Anytime, Türkiye�nin ilk esnek çalõşma ve 

işe alõm platformu olarak dikkat çekiyor. Yeni nesil işe alõm 
uygulamasõnda adaylar, iş veya staj ilanlarõna kendi çalõşma 
takvimlerini belirleyerek başvurabiliyor. İşverenler de dönemsel 
çalõşan ihtiyaçlarõnõ planlõ bir şekilde karşõlayabiliyor. 

BAHAR DAĞAŞAN 

Y
ENİ nesil işe alõm uygulamasõ Anytime, 
çalõşanlara diledikleri zaman istedikleri 
yerde çalõşabilme fõrsatõ sunuyor. 
İşverenlerin ilan yayõnladõğõ ve adaylarõn 

kendi takvimlerine uygun işleri seçebildikleri yeni 
nesil, güvenceli bir çalõşma platformu olan 
Anytime, yapay zeka destekli �akõllõ eşleşme� 
özelliği sayesinde uygun adaylarõ, doğru iş 
ilanlarõyla buluşturuyor. Geleneksel iş 
modellerine alternatif bir çözüm olarak öne çõkan 
Anytime, geçtiğimiz haftalarda BTM�nin en 
büyük etkinliği olan Sahne XL�de de sahne alan 
girişimlerden biri. İstihdam ve sürdürülebilir 
kalkõnma sorunlarõna odaklanarak genç işgücü 
için alternatif çözümler sunmayõ hedefleyen 
girişim, yakõn zamanda uluslararasõ alanda da 
adõndan söz ettirmeyi amaçlõyor. 

AKILLI EŞLEŞME  
Anytime�da adaylar profil oluşturduktan sonra 

iş veya staj ilanlarõna kendi çalõşma takvimlerini 
belirleyerek başvurabiliyor. Platform, işverenlerin 
dönemsel çalõşan ihtiyaçlarõnõ planlõ ve verimli bir 

şekilde karşõlamalarõna da olanak 
sağlõyor. �Akõllõ eşleşme� sistemi, 
işverenlere en uygun adaylarõ, adaylara 
ise en uygun iş veya staj fõrsatlarõnõ 
listeliyor. Adaylar, işverenlerin ilanlarõna 
başvurabilirken, aynõ zamanda işverenler 
de kendilerine uygun adaylara başvuru 
daveti gönderebiliyor. Böylelikle işe alõm 
süreci başlatõlabiliyor.  

ESNEK ÇALIŞMA KÜLTÜRÜ 
Anytime Ürün Direktörü Barõş Barsan, 

girişimin iş hayatõndaki önemli bir problemden 
doğduğunu belirterek, �Türkiye�de esnek, günlük 
ve saatlik çalõşma kültürünü yaygõnlaştõrmak için 
çabalõyoruz. Rakiplerimizden ayrõlan en büyük 
özelliğimiz de bu modern yaklaşõmõmõz. Değişimi 
teşvik ederken, gelecekte artacak talebe hazõr 
olmak için olgunlaşõyoruz� dedi. 

ADAY HAVUZU 
Girişimin hedef kitlesi olarak genç çalõşanlara 

öncelik verdiklerini anlatan Barsan, Anytime�õn 
üniversitelerin düzenlediği etkinliklerde 
öğrencileri iş ve staj fõrsatlarõyla buluşturduklarõnõ 

söyledi. �Yüzde 85�i öğrencilerden oluşan bir 
aday havuzuna sahibiz� diyen Barsan, yeni 
mezunlar da dahil olmak üzere genç yeteneklere 
odaklandõklarõnõ, ek gelir arayõşõnda olan 
çalõşanlar, potansiyel yetenekler ve ev hanõmlarõ 
için özel projeler de planlandõğõnõ kaydetti. 
Barsan, işverenlere odaklõ gelir modelini ise 
şöyle açõkladõ: �Gelir modelimiz; freemium 
üyelik, ilan kredileri içeren kullan-at paketleri, 
sõnõrsõz erişim sunan �Anytime+� üyelik modeli 
ile kariyer buluşmalarõndan gelen sponsorluk 
gelirleri üzerine kurulu.� 

BTM SAYESİNDE İŞBİRLİĞİ 
Yoğun bir hazõrlõk sürecinin ardõndan Sahne 

XL�de sunum yapmanõn mutluluğunu 
yaşadõklarõnõ dile getiren Barõş Barsan, BTM 
deneyimiyle ilgili şunlarõ söyledi: �İstanbul 
Ticaret Odasõ gibi güçlü bir destekçisinin 
olmasõ ve mezun girişimlerden aldõğõmõz 
olumlu geri bildirimler, bizi BTM�ye dahil 
olma noktasõnda fazlasõyla motive etti. Kõsa 
sürede hem eğitim ve mentorluklardan çok 
aktif bir şekilde yararlandõk hem de İTO 
Meslek Komiteleri ile eşleştirilerek, önemli bir 
işbirliğini hayata geçirme şansõ yakaladõk.�

�Unicorn olma hedefiyle yol çõktõk� 

Türkiye�de devlet ve özel sektör tarafõndan sunulan hõzlandõrma programlarõ ve hibe 
desteklerinin önemine dikkat çeken Barõş Barsan, TÜBİTAK 1507 desteğiyle birlikte bu yõl içinde 
dahil olduklarõ 3 önemli hõzlandõrma programõnõn da girişimlerine katkõ sağladõğõnõ ifade etti. 
Barsan, Anytime�õn unicorn olma hedefiyle yola çõktõğõnõ belirterek, bu hedefe ulaşmak için 
kendilerine 360 derece katkõ sağlayabilecek yatõrõmcõlara ulaşmayõ planladõklarõnõ söyledi.

Gençlere esnek iş imkanõ 
işverene uygun çalõşan fõrsatõ
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İstanbul Ticaret Odasõ�nda (İTO) her gün 
yaklaşõk 250 yeni şirketin kaydõ 

gerçekleştiriliyor. 
Bu listelere İstanbul Ticaret Gazetesi 

okuyucularõ 
artõk kolayca ulaşacak. 

İTO�da son bir hafta içinde kurulan yeni 
şirketlerin listesine ulaşmak için QR kodu 

taramanõz ya da bilgisayarõnõzda   
https://www.ito.org.tr/documents/Qr_Code/110724.pdf 

adresini ziyaret etmeniz yeterli.

U
LAşTIRMA alanõnda 
düzenlemeleri içeren Türk Sivil 
Havacõlõk Kanunu ile Bazõ 
Kanunlarda ve 655 Sayõlõ 

Kanun Hükmünde Kararnamede 
Değişiklik Yapõlmasõna Dair Kanun, 
Resmi Gazete�de yayõmlanarak yürürlüğe 
girdi. Buna göre, Limanlar Kanunu�nda 
yapõlan değişiklik kapsamõnda, Ulaştõrma 
ve Altyapõ Bakanlõğõ, deniz ve iç sular 
ulaşõmõnõ geliştirmek ve serbest, adil, 
sürdürülebilir bir rekabet ortamõ 
sağlamak amacõyla sõnõrlõ olmak üzere ve 
özel kanunlarda ve kanun hükmünde 
kararnamelerde aksine hüküm 
bulunmadõkça liman, iskele ve kõyõ 
yapõlarõnda gemilere verilen hizmetlere 
ilişkin gerektiğinde taban ve tavan 
ücretlerini tespit etmek ve uygulamasõnõ 
denetlemekle yetkili olacak. 

Demirleme ücret tarifesi, geminin 
grostonu başõna 2 lirayõ geçmemek üzere 
Bakanlõk tarafõndan belirlenecek. Bu 
miktar, her yõl yeniden değerleme 
oranõnda, takvim yõlõ başõndan geçerli 
olmak üzere artõrõlacak. Cumhurbaşkanõ, 
bu miktarõ 10 katõna kadar artõrmaya 
yetkili olacak. 

KõlaVUz VE röMorKör 
Kõlavuzluk ve römorkör hizmeti 

verenlerin, Bakanlõkça belirlenen şartlarõ 
sağlayamamalarõ veya kaybetmeleri, 
verilen süre içerisinde şartlarõ yerine 
getirememeleri halinde ilgili sahada 
hizmet vermesine izin verilmeyecek. 
Belirlenen yükümlülüklere aykõrõ hareket 
edenlere Bakanlõk veya liman başkanlõğõ 
tarafõndan, ihlalin niteliğine göre,  
100 bin liradan 2 milyon liraya kadar  
idari para cezasõ verilecek. 

EMİSyon bEDElİ  
Yük veya yolcu elleçleme amacõyla 

limanlara gelen veya limanlardan ayrõlan 
ticari gemilerin saldõklarõ sera gazõ 
emisyonlarõnõn karşõlõğõ olarak bedel 
alõnacak. Bu bedeller, doğrulanan sera 
gazõ emisyonlarõ ile Avrupa Birliği 
emisyon Ticaret Sistemi güncel karbon 
fiyatõ temel alõnarak belirlenecek ve bu 
bedel her yõl, bir sonraki yõlõn eylül ayõ 

sonuna kadar bir önceki yõlõn toplam 
bedeli olarak ödenecek. 

EllE KonTrol  
Tüm yolcular, havacõlõk güvenliğinin 

ihlal edilmemesiyle sõnõrlõ olmak üzere, 
havaalanlarõna ve hava araçlarõna 
geçerken yanlarõndaki eşyalarõyla  
teknik cihazlarla ve gerektiğinde elle 
kontrol edilecek ve aranacaklar.  
Teknik cihazlarla yapõlan kontrollerin 
sonuçlandõrõlamamasõ durumunda, bahse 
konu yolcu, kendisinin ve eşyasõnõn elle 
aranmasõnõ kabul etmediği takdirde, 
havaalanõ ve hava aracõna kabul 
edilmeyecek. 

para CEzalarõ 
Sivil havacõlõkta yetki ve 

yükümlülüklere aykõrõ davranõlmasõ 
durumunda uygulanacak idari para 
cezalarõ artõrõldõ. 

Ticari hava işletmelerinin Ulaştõrma ve 
Altyapõ Bakanlõğõ�ndan izin, işletme 
ruhsatõ almamasõ, tarifelerdeki 
değişiklikleri bildirmemesi; Türk sivil 
hava araçlarõnõn tescil edilmemesi; sivil 
havacõlõk personelinin yeterlilik belgesi 
almamasõ; uçakta işlenen suçlarõ pilotun 
kanuni tedbirlerin alõnmasõnõ sağlamak 
amacõyla yetkili makamlara bilgi 
vermemesi gibi durumlarda 1000 liradan 
10 bin liraya kadar olan para cezasõ,  
20 bin liradan 500 bin liraya yükseltildi. 

Ulaştırmada idari ve mali 
kriterler sıkılaştırıldı 
Türk Sivil Havacılık Kanunu�nda yapılan değişiklikle ulaştırmada 

yeni d�nem başladı. Kılavuzluk ve r�mork�r hizmetlerine ilişkin 
esaslar yeniden düzenlenirken, gemilerden sera gazı bedeli alınacak. 
Havacılık alanında da idari para cezaları artırıldı.   

İzinsiz drona ceza 
Uçuş izni almadan, belirlenen alanlar 

dõşõnda insansõz hava aracõ uçuran ve 
genel kolluk kuvvetlerince tespit edilen 
kişiler hakkõnda mahallin en büyük 
mülki idare amiri tarafõndan 60 bin lira 
idari para cezasõ uygulanacak. 

Meslek liseli işçinin  
�deneği güncellendi 

MİLLİ eğitim Bakanlõğõ (MeB) ile 
Çalõşma ve Sosyal Güvenlik Bakanlõğõ 
arasõnda, �Mesleki ve Teknik Anadolu 
Lisesi Mezunlarõna Sağlanan Teşvikler ve 
Öğrencilere Yönelik Devlet Katkõlarõ� 
temalõ işbirliği protokolü imzalandõ.  

Çalõşma ve Sosyal Güvenlik Bakanõ 
Vedat Işõkhan ve Milli eğitim Bakanõ 
Yusuf Tekin�in katõlõmõyla yapõlan 
törende, protokole MeB Mesleki ve 
Teknik eğitim Genel Müdürü Ali 
Karagöz ile Türkiye İş Kurumu Genel 
Müdürü Samet Güneş imza attõ. 

Bakan Işõkhan, törendeki 
konuşmasõnda, eşleştirmeleri esas alarak, 
meslek liselerini tamamlayan ve �İşbaşõ 
eğitim Programõ�na katõlan gençlere 
asgari ücretten yüzde 30 daha fazla 
tutarda cep harçlõğõ verdiklerini belirtti. 
Bakan Işõkhan, şunlarõ kaydetti:  
�Meslek lisesi mezunlarõmõz, eğer  
mezun olduklarõ alanda İşbaşõ eğitim 
Programõ�na katõlõrsa, alacaklarõ cep 
harçlõğõnõn günlük tutarõ, 654 liradan  
850 liraya yükseldi.�  

TEŞVİK EDECEK 
Milli eğitim Bakanõ Yusuf Tekin de 

�Mesleki ve teknik eğitim ortaöğretim 
kurumlarõmõzdan eğitim alan 
çocuklarõmõzõn iş hayatõna girmesiyle 
ilgili bir problemimiz var. Dört yõl 
boyunca eğittiğimiz gençlerimiz, değişik 
sebeplerle iş hayatõna girmeyi çok  
tercih etmiyorlar. Bu süreci 
kolaylaştõrmak için çocuklarõmõzõn 
mesleki eğitimini aldõklarõ alanda 
istihdam edilmeleri amacõyla bir dizi 
adõm atõyoruz� diye konuştu.

Girişim ekosistemi  
için yeni üst fon 

HAzİne ve Maliye Bakanlõğõ ile 
Türkiye Kalkõnma ve Yatõrõm Bankasõ 
arasõnda 50 milyon dolarlõk yeni bir üst 
fonun kuruluşuna dair protokol 
imzalandõ. Konuyla ilgili açõklamada, 
şunlar kaydedildi: �Kurulan üst fona 
Bakanlõğõmõz tarafõndan 35 milyon dolar 
tutarõnda kaynak aktarõmõ taahhüdünde 
bulunulmuştur. Kurulan üst fon ile Orta 
Vadeli Program hedeflerimiz 
çerçevesinde yüksek katma değerli 
alanlara kaynak aktarõlarak girişim 
sermayesi ekosisteminin gelişmesine ve 
bu alanlarda mal ve hizmet üreten 
işletmelerin büyümesine destek 
olunacaktõr. Yapõlan yatõrõmlarõn, 
kaldõraç etkisiyle ülkemizin teknolojik 
gelişimi ve ekonomik büyümesine ivme 
kazandõrmasõ hedeflenmektedir.�

Çin�den otomobil  
ithalatına düzenleme   

İTHALATTA İlave Gümrük Vergisi 
Uygulamasõna İlişkin Kararda 
Değişiklik Yapõlmasõna Dair Kararda 
Değişiklik Yapõlmasõ Hakkõnda 
Cumhurbaşkanõ Kararõ, Resmi 
Gazete�de yayõmlanarak yürürlüğe 
girdi. Bu şekilde, haziran ayõnda 
yayõmlanan kararda değişiklik yapõldõ. 
Haziran ayõnda, �Çin�den ithal edilen 
içten yanmalõ ve hibrit binek 
otomobillere ithalat değerinin yüzde 40�õ 
veya 7 bin dolar/adetin yüksek olanõ� 
şeklinde ilave gümrük vergisi 
uygulanmasõna karar verilmişti. Yeni 
maddeyle yatõrõm teşvik belgesi 
kapsamõnda gümrük muafiyetinden 
yararlanarak gerçekleştirilen Çin 
menşeli otomobil ithalatõnda, ek mali 
yükümlülük uygulanmayacak. 
Türkiye�de yatõrõm yapanlar, söz 
konusu vergiden muaf tutulacak.



U
KRAYNA�daki sava  süreci
ve yapt r mlar, petroldeki
pazar de i imini de
etkiliyor. Rusya Ba bakan

Yard mc s  Aleksandr Novak, ba kent
Moskova�da Rusya Devlet Ba kan
Vladimir Putin ile Hindistan
Ba bakan  Narendra Modi aras ndaki
görü melerin ard ndan aç klamalarda
bulundu. Rusya�n n Hindistan�a
2022�de 45 milyon ton petrol sevk
etti ini belirten Novak, �Geçen y l ise
90 milyon ton sevk ederek, petrol
sevkiyat n  iki kat art rd k. Bu, ayn
zamanda Hindistan� n toplam petrol
ithalat n n yüzde 40� na tekabül
ediyor� dedi. 

H ND STAN FAKTÖRÜ
Hindistan� n Rus petrol sektöründe

önemli yere sahip oldu una i aret
eden Novak, �Hindistan ana pazar
haline geldi. Bugün Hindistan, enerjide
bizim kilit ortaklar m z aras nda yer
al yor. 2021�de yaln z 5 milyon ton
petrol sevk etmi tik. O dönemle
k yaslarsak neredeyse 20 katl k art
söz konusu� diye konu tu. Novak,
yapt  aç klamada ayr ca, Rus
petrolünün sevkiyat na yönelik
Hindistan�la uzun vadeli anla ma
üzerinde çal t klar na dikkat çekti.
Rusya ile Hindistan� n ticaret hacmi,
özellikle enerji kaynaklar n n artan
pay yla geçen y l bir önceki y la 
göre yüzde 60 artarak 65 milyar 
dolara yükselmi ti.

AB VE G7 YAPTIRIMLARI
AB ve G7 ülkelerinin, Rusya�dan

deniz yoluyla ta nan dizel ve s v
yak t (fuel-oil) gibi çe itli rafineri petrol
ürünlerine yönelik ithalat yasa  ve bu
ürünlere tavan fiyat uygulamas , 
5 ubat 2023�te devreye girdi. Yasak,
Rusya�n n üç ana grupta ihraç etti i
petrol ürünlerini kaps yor. Bu ürünler
dizel, hafif distilatlar (nafta ve baz
benzin bile enleri) ve art k yak tlar
(akaryak t ve ikincil rafineri
hammaddeleri) olmak üzere
gruplan yor. AB ve G7 ülkeleri,
Rusya�n n üçüncü ülkelere yapaca
rafineri petrol ürünleri ihracat na da
s n rlamalar getirdi. Bu çerçevede, Bat
ülkeleri Rusya�ya yüksek ve dü ük
de erli rafineri ürünleri olmak üzere
iki farkl  tavan fiyat uygulama karar
ald . Burada ham petrolden ucuz ve

ham petrolden pahal  rafineri ürünler
iki s n fa ayr ld .

TAVAN F YAT 
Söz konusu uygulama, Rusya�n n

Ukrayna�da 24 ubat 2022�de
ba latt  sava  sonras  Avrupa�n n
Rus ekonomisine yapt r mlarla zarar
verme hedefi kapsam nda devreye
girdi. AB ülkelerinin Rusya�dan deniz
yoluyla ta nan petrole yönelik 
ithalat yasa  ve varil ba na 
60 dolar tavan fiyat kararlar n n
uygulanmas na da 5 Aral k 2022�de
ba lanm t . Uygulama kapsam nda,
AB irketlerinin Rusya�dan üçüncü
ülkelere rafineri petrol ürünleri
ihracat na ancak söz konusu ürünün
belirlenen tavan fiyat n alt nda
sat lmas  halinde ta mac l k, sigorta
ve finansman gibi çe itli hizmetleri
sunabilmesi sa land .

RUSYA�DAN KAR I
YAPTIRIM
Öte yandan, G7 ve Avrupa Birli i

ülkelerinin Aral k 2022�de devreye
ald , Rusya�dan deniz yoluyla ta nan
petrole varil ba na 60 dolar tavan fiyat
uygulamas na, Rusya da kar  yapt r m
uyguluyor. Rusya Devlet Ba kan
Vladimir Putin�in haziran ay nda
imzalad  kararnameyle Bat l  ülkelerin
Rus petrolüne varil ba na 60 dolar
tavan fiyat uygulamas na kar  yapt r m
karar n n süresinin, 31 Aral k 2024�e
uzat ld  duyuruldu. Rusya, 1 ubat
2023�te yürürlü e giren kararla tavan
fiyat uygulamas na kat lan ki i ve
irketlere, 30 Haziran 2024�e kadar

petrol ve petrol ürünü sat n
yasaklam t . Tavan fiyat uygulayanlara
petrol sevkiyat  yaln zca Putin�in özel 
izniyle gerçekle ebiliyor.
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Veriler, 9 Temmuz 2024 itibar yla duzenlenmistir.

PETROLUluslararas
emtia piyasalar

Talep art  beklentisi
Çin�in uygulamaya koydu u destek paketle-

rinin metallere talebi art raca  beklentisi, kalay
fiyatlar n  yüzde 4 art la 34 bin dolar n üzerine
ta d . En büyük kalay ihracatç s  Endonezya�da
maden lisanslar n n gecikmesi ve dünyan n 
yedinci büyük kalay üreticisi Myanmar� n kalay
madenlerinin bulundu u Wa eyaletindeki olaylar
da arz taraf nda tedirginli e neden oluyor. Bu da
fiyatlara yans yor. Çin�in haziran ay  kalay üretimi,
önceki aya göre yüzde 2.6 dü ü le 16 bin 285 ton
olurken, y ll k bazda yüzde 15.5 artt . 

 Üretim yüksek  
May s sonunda tonu 260 dolar olan bu day

fiyatlar , 1.5 ayl k sürede 200 dolara kadar geriledi.
Geçen haftaki dü ü  ise yüzde 2.6 oldu. Brezilya�n n
Rio Grande do Sul eyaletinde yo un ya lar n
etkisiyle bu day üretiminin bu y l yüzde 55.3 artmas
bekleniyor. Bu arada ABD Tar m Bakanl , ABD�de
depolanan bu day miktar n n yüzde 23 art la 702
milyon bushele yükseldi ini aç klad . Rusya�da sezon
ba nda ya anan don olay n n üretim dü ü üne neden
olaca  yorumlar na ra men yeni hasat döneminde
bu day fiyatlar n n da dü mesi dikkat çekici. 

4 y l öncesinde
Pamuk fiyatlar , geçen hafta yüzde 3.2 dü ü le

Temmuz 2020�deki seviyesi olan 0.66 dolara
geriledi. Arz kaynakl  dü ü ün en önemli nedeni,
ABD�nin pamuk üretim bölgeleri Teksas ve
Oklahoma�da ortalaman n üzerindeki ya lar.
Hindistan�da ise bat l  ülkelerden gelen zay f talep,
fiyat  a a  çeken bir ba ka geli me. Di er taraftan,
ABD Tar m Bakanl  taraf ndan yay nlanan
WASDE raporuna göre, 2024-25 sezonu için
küresel pamuk üretimi Burma�daki üretim art na
ba l  olarak 90 bin balya art r larak revize edildi. 

Ortado u ve kas rga etkisi
Brent petrolü, haftay  yüzde 2.9 dü ü le 84.1

dolardan tamamlad . Ortado u�da srail ile Hamas
aras ndaki ate kes görü meleri nedeniyle tansiyonun
dü mesi ve ABD�de görülen Berly kas rgas n n 
Teksas eyaletindeki petrol ihraç altyap s na beklendi i
kadar zarar vermeyece inin anla lmas , dü ü ün en
önemli nedenleri aras nda. Bu arada Çin�de tüketici
enflasyonunun beklentilerin alt nda gelmesi ve ABD
petrol stoklar n n temmuz haftas nda beklentilerin
oldukça üzerinde 1.92 milyon varil azalmas na
ra men petrol fiyatlar ndaki dü ü  dikkat çekici. 

Petrol (Brent, $/Varil) 84.1 -2.9 5.4

Do algaz (Henry Hub, $ /MMBtu) 2.34 -4.1 -7.9

Do algaz (Dutch TFF, EURO/MWh)             31.1 -7.2 16.9

Termal Kömür ($/Ton, FOB, Newcastle

Avustralya, 6.000 KCal/kg) 135.2 2.3 4.8

Alt n ($/Ons) 2.367 1.4 20.8

Gümü  ($/Ons) 30.7 3.4 27.4

Platin ($/Ons) 983 -1.4 0.5

Bak r ($/Ton) 9.762 2.3 12.8

Alüminyum ($/Ton) 2.527 0.2 11.4

n aat Çeli i (Çin, $/Ton) 479 -1.3 -13.3

Demir Cevheri ($/Ton, CFR, Tianjin-Çin, %63.5) 110.5 0.2 0.5

Kur un ($/Ton) 2.154 -2.0 1.9

Kalay ($/Ton) 34.300 4.0 -39.0

Çinko ($/Ton) 2.871 0.0 22.9

Nikel ($/Ton) 16.977 1.4 -20.3

Bu day ($/Ton) 203 -2.6 -12.5

M s r ($/Bushel) 4.0 -0.5 -33.3

M s r ($/Ton) 157

Pamuk ($/Lb) 0.66 -3.2 -19.3

Kakao ($/Ton, Londra) 9.574 -2.0 197.7

Kahve ($/Lb) 2.37 1.7 46.3

eker ($/lb) 0.19 -4.7 -18.1

Kereste ($/m3) 185 -3.0 -24.9

Ayçiçek Ya  (USD/Ton) 920 -1.0 3.0

Palmiye Ya  ($/Ton) 853 -2.7 1.2

Balt k Kuru Yük Endeksi 1.894 -0.9 14.1

Emtia Endeksi (CRB Index) 340 -0.9 14.1

AB ve ABD�nin Rus petrolüne yönelik yapt r mlar  pazarda önemli de i ikliklere yol
açt . Rusya, 2023 y l nda Hindistan�a 90 milyon ton petrol sevk ederek, bu ülkeye petrol
sevkiyat n  iki kat art rd n  aç klad . Bu rakam n ayn  zamanda Hindistan� n toplam
petrol ithalat n n yüzde 40� na kar l k geldi i belirtildi.

K rg zistan Enerji Bakanl ,
ülkenin Batken Bölgesi�nde K rg z-
Türk ortakl nda kurulan günde
500 ton ham petrol i leme kapasiteli
rafinerinin eylül sonunda faaliyete
geçece ini duyurdu. Bakanl ktan
yap lan aç klamaya göre, Bakan
Taalaybek brayev, Batken
Bölgesi�nde Kadamcay ilçesine
ba l  Kok-Talaa köyündeki
rafinerinin in aat nda incelemelerde
bulundu ve yetkililerden bilgi ald .

irket yetkilileri, K rg z Petrol
Do al Gaz Devlet Kurumu
(K rg ztransneftegaz) ve K rg z-
Türk K-Petrol Gaz irketi�nin
günde 500 ton ham petrol i leme
kapasiteli rafinerisinin eylül
sonunda faaliyete geçmesinin
planland n  ifade etti. Yetkililer, 
u anda 41 K rg z ve 10 Türk

uzman n çal t , yat r m n toplam
maliyetinin 91 milyon dolar
oldu u, in aat n yüzde 90� n n
tamamland , 4 petrol kuyusunda
onar m ve haz rl k çal malar n n
sürdü ü, gerekli izinlerin ç kt
bilgisini payla t . K rg z-Türk 
K-Petrol Gaz irketi, 23 Mart
2023�te �Tunduk Soh� ve �Çongara
Galça� petrol sahalar n n ortak
i letilmesi için kurulmu tu.

K rg z-Türk
ortakl nda 
petrol rafinerisi
kuruluyor

Rusya�ya yapt r mlar petrol
rotalar n  da de i tirdi 



Birleşmiş Milletler insani gelişmişlik 
endeksine göre, dünyada 191 ülke arasõnda 
184�üncü sõrada olan Burkina Faso da Nijer ve 
Mali ile birlikte yeni hareketin içinde yer alõyor. 
Ülkenin gayrisafi yurt içi hasõlasõnõn bu yõl  
23 milyar dolar olmasõ bekleniyor. Nüfusu  
24 milyon olan ülkenin başlõca doğal kaynaklarõ 
manganez, kireçtaşõ, mermer, altõn ve fosfat. 

Ülkenin ihracatõnda başlõca ürünler ise mücevher 
eşyasõ, pamuk, pamuk ipliği, yağlõ tohum ve 
meyveler. Burkina Faso�nun en çok ihracat 
yaptõğõ ülke, yüzde 67 oranla İsviçre. Bu ülkeye 
önceki yõl 3 milyar dolarlõk mal satõldõ. İkinci 
sõrada yüzde 9�la Birleşik Arap Emirlikleri geliyor. 
Ülkenin ithalatõnda ise Fildişi Sahili, Çin,  
Rusya ve Fransa ilk sõralarda. 
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Uranyum ve altõn zengini 
topraklarda yeni dönem

K
ÜRESEL uranyum 
tedarikçilerinden biri 
olan Nijer, Fransa ve 
ABD ile olan bağlarõnõ 

kopararak, kendi rotasõnõ 
çizmeye girişti. Bir yõl önce 
yaşanan darbenin ardõndan 
yönetimin değiştiği ülkede askeri 
yönetim, bölgede etkin olan Fransa ile 
köprüleri tamamen attõ. Fransõz 
vatandaşlarõ ve Fransa askerleri 
ülkeyi terk etti. Bunun yanõ 
sõra ABD de ülkedeki 
askeri üslerini 
büyük oranda 
boşalttõ. ABD�nin 
son askerlerinin 
de eylül ayõ 
içinde 
çekileceği açõklandõ. 

TOPRAKLARI ZENGİN 

Nijer�in yeni askeri yönetiminin icraatlarõ 
eleştirilse de ülkenin doğal kaynaklarõnõn 
nasõl yönetileceği daha çok tartõşõlõyor. 
Çünkü Nijer, uranyum ve altõn rezerviyle 
dikkat çekiyor. Uranyumun en büyük 
müşterisi ise Fransa. Dünyadaki aktif 
440 reaktörden 56�sõna sahip 
olan Fransa, bu 
reaktörlerde kullanõlan 

uranyumun büyük bölümünü Nijer�deki 
madenlerden temin ediyor. Nijer, ayrõca 
önceki yõl 2.7 milyar dolarlõk altõn ihracatõ 
gerçekleştirdi. Ülkenin topraklarõ uranyum, 
petrol ve altõn rezervi açõsõndan zengin 
olmakla birlikte Nijer halkõ fakirlik liginde 
en üst sõralarda yer alõyor. Nijer, 500 dolarlõk 
kişi başõna milli gelir ortalamasõyla 
dünyanõn en fakir ülkelerinden biri.  

EKONOMİK BİRLİK 

Ekonomik anlamda da yeni 
bir rota arayõşõnda olan 
Nijer�in yeni yönetimi, iki 
komşusuyla beraber yeni 

birliğin ilk adõmlarõnõ 
attõ. Batõ Afrika 

Devletleri Ekonomik 
Topluluğu (ECOWAS) 

üyeliğinden ayrõlan Nijer, Mali ve 
Burkina Faso ile birlikte �Sahel Devletleri 
Konfederasyonu�nu kurma yönünde ortak 
bildiriyi imzaladõ. Toplam nüfusu  
72 milyonu bulan üç ülkenin, bu ittifak 
kapsamõnda başta güvenlik ve ekonomi 
olmak üzere birçok alanda işbirliği yapmasõ 
bekleniyor. Eski bağlarõndan kurtulup, farklõ 

bir rotaya yelken açma çabasõndaki fakir 
ülkelerin geleceği, tedarik ve enerji 

krizleri yaşayan en zengin 
ülkeleri daha 
fazla  
etkileyecek. 

 
 

Dünyanõn en fakir ülkeleri listesinde yer alan Nijer, Mali ve Burkina Faso, Batõ Afrika Devletleri Ekonomik 
Topluluğu�ndan ayrõlarak �Sahel Devletleri Konfederasyonu� için ilk imzalarõ attõ. Uranyum ve altõnda dünyanõn en 
gelişmiş ülkelerinin tedarikçisi olan bu ülkelerin izleyeceği politika, birçok sektörü de yakõndan ilgilendiriyor. 

Türkiye 
kalkõnmayõ 
destekliyor 

Afrika ülkeleriyle 
ekonomik ve kültürel 
ilişkilerini sürekli 
geliştiren Türkiye, bu 
kõtada birçok kalkõnma 
projesini hayata geçirdi. 
Nijer�de sebze 
bahçeleri kurulmasõ, 
üretici kadõnlarõ 
destekleme, mobilya 
eğitim atölyesi gibi 
projeler, yerel kalkõnma 
için önemli katkõlar 
sağladõ. Türk İşbirliği ve 
Koordinasyon 
Ajansõ�nõn (TİKA),  
Nijer-Dossolu Çiftçilere 
El Traktörü ve El 
Mibzeki Desteği Projesi 
kapsamõnda önceki ay 
teslimi yapõlan 
makinalar da üretimi 
artõracak. Ülkede yeni 
projelerle Türkiye�den 
de yeni yatõrõmlarõn 
hayata geçmesi 
bekleniyor.

Nijer, Afrika�nõn en 
yüksek dereceli 
uranyum cevherine 
sahip. Önceki yõl  
2 bin metrik ton 
uranyum üreten Nijer,  
Fransa�nõn ve ABD�nin 
ilk üç tedarikçisinden 
biri oldu. Küresel arzõn 
yüzde 43�ünü 21 bin  
227 metrik ton üretimle 
Kazakistan karşõlõyor. 

İkinci ülke Kanada 7 bin 
300 metrik ton, Namibya 
ise 5 bin 600 metrik ton 
üretime sahip. Nijer�de 
yõllardõr Fransõz şirketi 
tarafõndan çõkarõlan 
uranyum, sadece enerji 
üretiminde ve askeri 
alanda değil, 
denizcilikten sağlõğa 
kadar birçok sektörde 
kullanõlõyor. 

Sektörlerin gözü rezervlerde 

Mali 
altõnda 
üçüncü 

Nijer�in batõ 
komşusu Mali 
de Fransa�dan 
bağõmsõzlõğõnõ 1960 
yõlõnda kazanmõş olsa 
da kalkõnmada istenen 
seviyeye yaklaşamadõ. 
Ülke ekonomisi büyük oranda madencilik ve 
tarõm faaliyetlerine bağlõ. En önemli doğal kaynak 
ise altõn. Ülkenin madencilik üretiminin yüzde 
95�ini altõn madenciliği oluşturuyor. Kõtada Gana 
ve Güney Afrika Cumhuriyeti�nden sonra en fazla 
altõn üretilen üçüncü ülke olan Mali�de 2022�de 
(resmi izinli olarak) 66.2 ton altõn üretildi. Ülkede, 
altõn madenciliğinin yanõ sõra, ekonomik kõrõlganlõğõ 
azaltmak için diğer madencilik faaliyetlerinde de 
yatõrõmlar destekleniyor. Altõnõn yanõ sõra Mali�nin 
boksit, demir cevheri, manganez, uranyum, lityum, 
fosfat, kalker gibi doğal kaynaklarõ da bulunuyor. 
Ancak boksit, manganez, uranyum, lityum rezervleri 
henüz çõkartõlmadõ. Ticaret Bakanlõğõ�nõn raporuna göre, 
ülkedeki madencilik faaliyetleri ve tarõm makinalarõ alanõ, 
Türkiye�deki ilgili sektör firmalarõ için de fõrsatlar sunuyor. 

Burkina Faso üretip İsviçre�ye satõyor

Adem 
ORHUN



H
AZİNE ve 
Maliye 
Bakanlõğõ, 
özellikle kayõt 

dõşõlõkla mücadele için 
2024 yõlõnõ adeta 
vergide denetim yõlõ 
olacak ve 81 ilin 
tamamõnõ kapsayacak 
şekilde denetimlerini 
artõrdõ. Aynõ şekilde 
Çalõşma ve Sosyal 
Güvenlik Bakanlõğõ ile 
SGK da müfettiş ve 
denetmenlerle ülke 
genelinde teftişlerini 
yoğunlaştõrdõ. SGK, bu 
sene çok sayõda sosyal 
güvenlik denetmen 
yardõmcõsõ istihdam 
ederek, denetim 
kadrosunu güçlendirdi. 
Önümüzdeki yõllarda 
denetimlerin daha da artõrõlmasõ 
bekleniyor. 

Hal böyle iken, işverenlerin 
yasal yükümlülüklere uymasõ ve 
bu konuda bilinçli olmasõ büyük 
ehemmiyet arz ediyor. Aksi 
takdirde ağõr para cezalarõyla 
karşõ karşõya, daha da önemlisi 
SGK teşviklerinden mahrum 
kalõnmasõ söz konusu olabilir. 
Ayrõca bazõ durumlarda işyerinde işin 
durdurulmasõ da tutanak altõna alõnõyor. 
Çalõşma ve Sosyal Güvenlik Bakanlõğõ 
müfettişleri ile SGK denetim elemanlarõ 
tarafõndan yapõlan teftişler konusunda 
işverenlerimizi bilgilendirmek  
amacõyla bu yazõmõz kaleme alõndõ.  

İŞVERENLERİN HATALARI 

Uzun yõllar süren SGK başmüfettişlik, 
bilirkişilik, A sõnõfõ iş güvenliği 
uzmanlõğõ ve binlerce işyeri personeline 
eğitim tecrübelerimden hareketle 
işverenlerin en fazla cezalarla karşõ 
karşõya kalmalarõnõn ve 
mahkeme süreçlerinde 
davalarõ 
kaybetmelerinin 
nedenleri şunlar: 
Çalõşma ve Sosyal 
Güvenlik Bakanlõğõ 
ile SGK 
uygulamalarõna 
yeterince önem 
verilmemesi, 
uygulamalarõ 
bilmeyen kişilerin 
yönlendirmesiyle 
işlemlerin yürütülmesi, 
insan kaynaklarõ belge ve 
dokümantasyonunun işyerinin 
faaliyet konusu, işin niteliği ve 
personelin departmanõna göre yapõlmasõ 
gerekirken internetten indirilen matbu 
sözleşme, yönetmelik, yönerge, ibraname 

ve dokümantasyona göre 
yürütülmesi. 

İşverenlerin yaptõğõ en büyük 
hatalardan biri de ÇSGB, SGK, 
İŞKUR, İş Kanunu, İSG ve KVKK 
uygulamalarõnõ bütüncül bir 
şekilde esas alarak insan 
kaynaklarõ ve muhasebe 
departmanõ işlemlerini 
yürütmeleri gerekirken, 

bunlardan sadece birini esas alarak işlem 
yapmalarõ. Diğer önemli bir husus da 
maktu-günlük ücret sistemlerinin 
özellikleri ve gerekleri dikkate 
alõnmadan ücretlendirme ve bordrolama 
yapõlmasõ. Ayrõca dijital bordrolama ve 
İK uygulamalarõna geçiş süreçlerinde 
ÇSGB ve SGK uygulamalarõ ile 
mahkeme içtihatlarõna göre tüm  
risklerin hesaplanmamasõ da önemli 
mevzulardan birini oluşturuyor. 

ASGARİ İŞÇİLİK 
İNCELEMELERİ 

SGK denetim elemanlarõ, genel 
olarak görevleriyle ilgili tüm 

resmi ve özel gerçek ve 
tüzel kişiler ile tüm 

kurum ve kuruluşlara 
ait her türlü kayõt ve 
belgeleri incelemek, 
ilgililerden bilgi 
istemek ve 
toplamak, mevzuat 
gereği tutulmasõ 
zorunlu bulunan her 

türlü kayõt ve 
belgeleri işyerinde 

veya teftişe elverişli 
gördüğü bir yerde teftiş 

etmek ve inceleme 
yetkilerine sahip. Diğer yandan;  

n Görevleri sõrasõnda gerekli 
gördükleri kimselerin yazõlõ ifadelerine 
başvurma,  

n Görevlerinin yürütülmesi sõrasõnda, 
sigortalõlarõn hayatõna, iş sağlõğõ ve 
güvenliğine, dinlenmesine ve 
çalõşmasõna uygun olup olmadõğõnõn 
tespitine yönelik olarak işyerleri ve tüm 
eklentilerini her zaman görme, araştõrma 
ve inceleme, 

n İşyerlerindeki iş sağlõğõ ve iş 
güvenliğine aykõrõ durumlarõ saptama ile 
mevzuatta sayõlan çok sayõda diğer 
kanuni yetkilere sahip bulunuyor. 

SGK müfettişleri, çok sayõda farklõ 
denetimler yapõyor. Bu denetimlerden 
işverenlere yönelik en ağõr sonuçlar 
doğuran yöntem, risk değerlendirme 
kriterleri kullanõlarak kurum verileri 
üzerindeki çalõşmalar sonucunda, 
SGK�ya yapõlan bildirimler bakõmõndan 
riskli olduğu tespit edilen devamlõ 
işyerlerine yönelik �asgari işçilik 
incelemeleri�dir. Bu denetim yönteminde 
işverenlerin fatura, özlük dosyalarõ,  
İK-muhasebe defter ve belgeleri ile diğer 
tüm belgeler ayrõntõlõ olarak teftiş 
ediliyor.  

SGK�nõn diğer denetim elemanlarõ ise 
sosyal güvenlik denetmenleridir. 
Denetmenler de çok sayõda farklõ 
denetimler yapõyor. İşyerlerine yönelik 
en etkili denetimler ise fiili ve kaydi 
kayõt dõşõlõk ile sahtecilik denetimleridir. 
Bu denetimler neticesinde işverenlere 
fark matrah üzerinden ilave prim 
tahakkuk ettiriliyor. Ayrõca ağõr idari 
para cezalarõ, gecikme zammõ ve 
gecikme cezasõ uygulanõyor. Yanõ sõra 
teşvik/destek iptalleri de söz konusu.
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SGK teftişleri hõzlandõ! 
SGK, kayõt dõşõlõkla mücadele kapsamõnda işyerlerine yönelik 

teftişlerini artõrdõ. Yasal yükümlülüklere uymayan işverenler ağõr para 
cezalarõna çarptõrõlõrken, SGK teşviklerinden de mahrum kalabilir.

İşyerlerinde yapõlacak teftişte 
genel amaç, çalõşma şartlarõ ve 
ortamõnõn iyileştirilerek mevzuata 
uygun hale getirilmesinin sağlanmasõ. 
Bu bağlamda denetimlerde şunlar 
amaçlanõyor: 
n Çalõşan ve işverenleri bilgilendirerek 

farkõndalõklarõnõn artõrõlmasõ, önleyici 
denetim ve teftiş yaklaşõmõnõn 
sağlanmasõ, 

n Çalõşma sürelerinin yasal sõnõrlara 
çekilmesi, 

n Kayõt dõşõ ödemelerin kayõt altõna 
alõnmasõ, varsa sigortasõz 
çalõşmanõn önlenmesi, işyerlerinde 
fiili-kaydi ücret farkõnõn ortadan 
kaldõrõlmasõ, 

n Varsa yabancõ çalõşanlarõn çalõşma 

durumlarõnõn kanuna uygun hale 
getirilmesi, izinsiz yabancõ uyruklu 
işçi çalõştõrõlmasõnõn engellenmesi, 

n Mevzuata aykõrõlõklarõn tespit 
edilmesi durumunda ve/veya 
kendisine süre verildiği halde 
verilen süre içinde kendisine 
bildirilen aykõrõlõklarõ gidermeyen 
işyerine yasal yaptõrõm uygulanmasõ 
ve böylece mevzuata uyumlarõnõn 
sağlanmasõ. 

n Ücret, fazla çalõşma ücreti, ulusal 
bayram ve genel tatil günü çalõşma 
ücreti ödemelerinin kontrolü, 

n Ücretlerin tam ve zamanõnda 
ödenmesinin sağlanmasõ, 

n Mevzuatõn öngördüğü yasal kayõt ve 
belgelerin tutulmasõnõn sağlanmasõ, 

n İşyerlerinde kadõn işçi ile kõsmi süreli 
çalõşanlarõn yasaya uygun olarak 
istihdam edilmeleri ve haklarõnõn 
korunmasõ, ayrõca varsa özel 
durumlarõnõn yasalar  
çerçevesinde dikkate alõnmasõnõn 
sağlanmasõ, 

n Gerek teftiş yönteminin gerekse 
diğer mekanizmalarõn harekete 
geçirilmek suretiyle (sektörde 
faaliyet gösteren işverenlerin 
meslek örgütleri ve ilgili kamu 
kurumlarõ ile ortak çalõşmalar 
yapmasõ) sektörün risklerinin en 
aza indirilmesi, yürütülen program 
çerçevesinde mevzuatõn öngördü- 
ğü hususlar ve limitler hakkõnda 
sosyal taraflarõn bilinçlendirilmesi.

Denetimlerin içeriği 
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https://www.trthaber.com/etiket/denetim/
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A
vrupA Birliği Komisyonu�nda 
düzenlenen ilk �Türkiye-AB 
Yüksek Düzeyli Ticaret Diyaloğu� 
kapsamõnda İş Dünyasõ Yuvarlak 

Masa Toplantõsõ yapõldõ. Ticaret Bakanõ  
Ömer Bolat ile AB Komisyonu Ekonomiden 
Sorumlu Başkan Yardõmcõsõ ve Ticaret 
Komiseri valdis Dombrovskis eş-
başkanlõğõnda gerçekleştirilen toplantõya, 
Türkiye�den iş dünyasõnõ temsil eden kurum 
ve derneklerin yöneticileri de katõldõ. 
Toplantõda TOBB adõna Yönetim Kurulu 
Başkan Yardõmcõsõ Şekib Avdagiç yer aldõ.  

GÜMRÜK BİRLİĞİ 
Brüksel�deki toplantõda, uluslararasõ 

ticaretin değişen yapõsõ karşõsõnda Türkiye-
Avrupa Birliği arasõndaki Gümrük Birliği�nin 
güncellenmesi görüşüldü. Toplantõnõn 
gündemi hakkõnda İstanbul Ticaret�e bilgi 
veren AB Komisyonu Sözcüsü Olof Gill, 
�Türkiye tarafõndan 2021�in başõndan bu 
yana, 26 ticaret engelinden 11�inin 
kaldõrõlmasõnõn ardõndan yeni adõmlar 
atõlõyor� dedi. Gill, �İkili ticaret çalõşma 
grubundaki çalõşmalara ek olarak, iki taraf ek 
öncelikli engelleri kaldõrmanõn yollarõnõ 
tartõşõyor. İşbirliğine ilişkin görüşmede yeşil 
dönüşüm, dijital ticaret ve ticaretin 
savunulmasõ gibi konulara odaklanõlacak. 
Toplantõ gündeminde, ortak yüksek öncelikli 
maddelerden biri olan rusya�ya yeniden 
ihracatõn önlenmesinde işbirliği yollarõ 
arayõşõ da bulunuyor� diye konuştu.   

ORTAK AÇIKLAMA 
Görüşmelerin ardõndan Komiser 

Dombrovskis ve Bakan Bolat, yüksek 
düzeyli diyalog hakkõnda ortak açõklama 
yaptõ. Açõklamada, �Yüksek Düzeyli Ticaret 
Diyaloğu toplantõsõ, Gümrük Birliği�ne 
ilişkin mevcut engellerin giderilmesi ve 
Birliğin güncellenmesi yolunda önemli bir 
dönüm noktasõdõr� denildi. Türkiye�nin  
AB tarafõndan ortaya çõkarõlan çok sayõda 
ticaret engelini çözmesinin ardõndan,  
AB Komisyonu Ticaret Genel Müdürü 
Sabine Weyand ve Türkiye Ticaret Bakan 
Yardõmcõsõ Mustafa Tuzcu�nun eş 
başkanlõğõnda özel ikili ticaret çalõşma 
grubunda yapõlan çalõşmalara istinaden,  
iki tarafõn, öncelikli engellerin çözüm 

yollarõnõ görüştüğü de belirtildi.  

KARBON SINIRLAMASI 
Taraflar ayrõca Gümrük Birliği�ni 

ilgilendiren yeşil dönüşüm, özellikle sõfõr 
karbon sõnõrõ uygulamasõ (CBAM), dijital 
ticaret ve ticaret savunmasõ gibi temel 
işbirliği alanlarõnõ da görüştü. Bu bağlamda 
Türkiye ve AB, iş hareketliliğini ve AB üye 
devletleri tarafõndan Türk nakliyecilere 
uygulanan karayolu taşõmacõlõğõ kotalarõnõ 
tartõştõ. AB ile Türkiye�nin, Gümrük Birliği 
aracõlõğõyla AB yaptõrõmlarõnõn ihlal 
edilmesinin önlenmesi konusunda işbirliği 
için görüş alõşverişinde bulunduklarõ 
kaydedilen açõklamada, �Taraflar, karşõlõklõ 
olarak tespit edilen konularda angajman 
yoluyla çalõşma yürütülmesi konusunda 
mutabakata vardõ� denildi.  

UMUT VERİCİ 
Komiser Dombrovskis de sosyal medya 

hesabõ üzerinden paylaştõğõ mesajda şunlarõ 
kaydetti: �Bu üst düzey ticari diyalog, ticari 
ilişkilerimizi güçlendirmeye yönelik olarak 
şu konularda umut verici adõm oldu:   

l Gümrük Birliği�nde daha fazla ticaret 
engelinin kaldõrõlmasõ, 

l Yeni işbirliği alanlarõ, özellikle yeşil 
dönüşüm, 

l AB yaptõrõmlarõnõn ihlal edilmesine 
karşõ işbirliği, 

l Modernizasyonun önünü açmak ve 
l Karşõlõklõ yarar için işbirliği.�

AB-Türkiye Yüksek Düzeyli 
Ticaret Diyaloğu kapsamõndaki 
İş Dünyasõ Yuvarlak Masa 
Toplantõsõ, Brüksel�de 
gerçekleştirildi. Toplantõda, 
Gümrük Birliği�nin  
yapõsal sorunlarõndan 
kaynaklanan 
problemlerin aşõlmasõ için 
yapõlmasõ gereken 
düzenlemeler görüşüldü. 
Ticaretin önündeki 
engellerin paylaşõldõğõ 
toplantõda, iş dünyasõnõn 
temsilcileri de sorunlarõ ve 
çözüm önerilerini dile getirdi. 

Ticaret Bakanõ Ömer 
Bolat, Brüksel�deki 
toplantõda yaptõğõ 
konuşmada, �Mevcut 
sorunlar, Gümrük 
Birliği�nden elde edilen 
faydalarõ sõnõrlandõrõyor� 
dedi. Son 30 yõlda 
uluslararasõ ticaretin 
değişen manzarasõ göz 
önüne alõndõğõnda 

Gümrük Birliği�nin yapõsõnõ 
geliştirebilecek önemli 

alanlar olduğunu vurgulayan 
Bolat, şöyle devam etti: 

�Güncelleme sürecinde Gümrük 
Birliği�nin hizmetler ve dijital ticaret 

gibi yeni alanlara genişletilmesi 
önemli. Yeşil ve dijital dönüşümde 
işbirliği derinleştirilmeli. Başlangõçta 
Türkiye�nin AB�ye tam üyeliğine 
kadar geçici bir düzenleme olarak 
tasarlanan Gümrük Birliği�nin 
mevcut yapõsõnõn, kalõcõ yapõsal 
kusurlara sahip olduğu bir gerçek.�  

Bolat, Gümrük Birliği�nde yer 
alan kusurlarõn taraflarõn Serbest 
Ticaret Anlaşmasõ ağlarõ arasõnda 
giderek artan eşitsizlikler, kara yolu 
kotalarõ ve iş dünyasõ temsilcilerinin 
Gümrük Birliği�nden tam olarak 
yararlanma kabiliyetini engelleyen 
hantal vize prosedürleri olduğunu 
vurguladõ. �Günümüzde transit 

kotalarõn uygulanmasõ, Gümrük 
Birliği�mizde serbestçe dolaşmasõ 
gereken Türk ürünlerinin 
teslimatõnõn daha uzun ve daha 
maliyetli olmasõna yol açõyor� diyen 
Bakan Bolat, bu durumdan sadece 
Türk ürünlerinin etkilenmediğini, AB 
şirketlerinin Türkiye�de ürettiği 
ürünlerin de aynõ engellerle karşõ 
karşõya olduklarõnõ hatõrlattõ. Bolat, 
�Vize işlemlerinde yaşanan 
tõkanõklõklar, Türk iş dünyasõnõn 
faaliyetlerini aksatmanõn yanõ sõra 
AB ile yakõn ticari bağlarõ olan 
Avrupa�nõn çok uluslu iş 
modellerinde de ciddi belirsizliklerin 
oluşmasõna neden oldu� dedi.   

Bolat: Yapõsal sorunlar faydalarõ sõnõrlõyor 

Ticareti kolaylaştõrmak için  
yüksek düzeyli diyalog 

Avdagiç vize 
sorunlarõnõ hatõrlattõ 
Avrupa Komisyonu�ndaki toplantõya 

Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği (TOBB) 
adõna TOBB Yönetim Kurulu Başkan 
Yardõmcõsõ ve İstanbul Ticaret Odasõ 

Başkanõ Şekib Avdagiç katõldõ. Avdagiç, 
yaptõğõ konuşmada, başta Gümrük 

Birliği�nin modernizasyonu olmak üzere 
iş insanlarõ ve sürücülerin vize sorunu 
gibi konularõ gündeme getirdi. Şekib 
Avdagiç, Ekim 2023�te de İstanbul�da 
yapõlan Türkiye-AB ticari ve ekonomik 
ilişkiler toplantõsõna katõlarak, önerileri 

paylaşmõştõ. İstanbul Sanayi Odasõ�ndaki 
toplantõ, Ticaret Bakan Yardõmcõsõ 

Mustafa Tuzcu ve AB Komisyonu Ticaret 
Genel Müdürü Sabine Weyand�õn 
başkanlõğõnda gerçekleştirilmişti.

Toplantõya katõlan kurumlar ve kuruluşlar 
Brüksel�deki Yüksek Düzeyli Ticaret Diyaloğu �Türkiye-AB İş Diyaloğu� toplantõsõna, 

Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği (TOBB), Türk Sanayicileri ve İş İnsanlarõ Derneği (TÜSİAD), 
Müstakil Sanayici ve İşadamlarõ Derneği (MÜSİAD), Türkiye İhracatçõlar Meclisi (TİM),  
İktisadi Kalkõnma Vakfõ (İKV), Dõş Ekonomik İlişkiler Kurulu (DEİK), Türkiye İşveren Sendikalarõ 
Konfederasyonu (TİSK), Türk İş Dünyasõ Konfederasyonu (TÜRKONFED), Avrupa İş  
Dünyasõ Konfederasyonu (BusinessEurope), Avrupa Ticaret ve Sanayi Odalarõ Birliği 
(EUROCHAMBRES) ve Avrupa KOBİ Birliği (SMEunited) temsilcileri katõldõ.

Avrupa Komisyonu ile Avrupa Komisyonu ile   
  

Brüksel�deBrüksel�de



Çİn, uzun yõllar boyunca 
gelişmiş ülke oto üreticilerinin 
yatõrõmlarõnõ çekmeye çalõştõ; 
şimdi başka ülkeler Çinli 

otomobil üreticilerinin yatõrõmlarõnõ 
çekmeye çalõşõyorlar. Çin�in bu alandaki 
deneyimleri, başka ülkeler için dersler 
içeriyor. Daha önce ele aldõğõmõz gibi 
Çin�in piyasa ekonomisine geçişiyle 
beraber ülke yabancõ yatõrõmcõlara 
açõlmõştõ ama yalnõz ihracat yapabiliyor, 
iç pazara satõş yapamõyorlardõ. Ülke 
yönetimi 80�li yõllarõn başlarõnda oto 
üretim kapasitesini artõrmak ve daha da 
önemlisi, ülke üreticilerinin teknolojik 
düzeyini yükseltmek için iç pazarõ ilk 
olarak yabancõ otomobil üreticilerine, 
şartlõ olarak açtõ. Yabancõ 
şirketler, Çin�de 
üretecekleri 
otomobilleri iç 
piyasaya 
satabileceklerdi 
ama devlete 
ait büyük 
otomobil 
üreticileri ile 
yüzde 50 
ortaklõk 
yapmak 
koşuluyla.  
bu 

doğrultuda 
ülkede çok 
sayõda yabancõ-
yerli ortaklõğõ 
kurulduysa da 
sonuçlar iyi değildi. 
2010�lu yõllara 
gelindiğinde  
Çin, dünyanõn en 
çok otomobil 
üretilen ve 
satõlan ülkesi 
olmuştu ama 
oluşturulmuş 
olan yerli-
yabancõ 
ortaklõklarõ 
yalnõz yabancõ 
ortağõn marka ve 
modellerini üretiyor, 
bunlar satõlan binek 
otomobillerinin yüzde 
70�ten fazlasõnõ oluşturuyordu. 
Çin�in yerli üreticileri, pazarõn  
ancak düşük gelir gruplarõna hitap 
eden yüzde 30�luk bölümüne  
sahiptiler. 

YABANCILARLA 
ORTAKLIK 
Pazar payõ bir yana, bu politikanõn 

teknoloji transfer hedefinde de  

ilerleme  
yok  
denecek 
düzeydeydi. 
Yabancõ 

ortaklar 
Çin�de, kendi 

ülkelerinde 
tasarladõklarõ eski 

modelleri 
üretiyorlardõ; Çinli 

ortaklar firmalarõn kendi 
ülkelerinde 

gerçekleştirdikleri 
ar-Ge ve tasarõm 
faaliyetlerinin 
dõşõndaydõlar; 
bu şekilde olsa 
olsa montaj 
becerileri 
kazanabilirdiler. 

Ülkeye 
teknoloji transferi 

parça ve bileşen 
sağlayõcõlarõ 

kanalõyla da 
gerçekleşebilirdi. bu 

doğrultuda ortaklõk 
anlaşmalarõnda, giderek artan 

oranlarda yerli parça kullanõm 
koşullarõ bulunuyordu. ancak bu 
koşullar da ülkede yabancõ ortağõn 
standartlarõna uygun üretim yapan 
yerli sağlayõcõlarõn varlõğõna bağlõydõ. 
Ülkenin birçok yöresinde faaliyet 
gösteren ortaklõklar, gerekli kalitede 
üretim yapan yerli sağlayõcõlar 
bulamõyordu. bunun tek istisnasõ 

Şanhay�dõ. Şanhay yerel yönetimi, 
sahibi olduğu saIC firmasõ ile 
Volkswagen arasõndaki ortaklõğõn 
koşullarõna uygun şekilde yerel  
parça kullanõmõnõ temin edecek 
tedarikçilerin gelişmesini 
sağlayabilmişti. bu tedarikçiler daha 
sonra, yabancõ şirketler için yaptõklarõ 
üretimden edindikleri becerileri yerli 
üreticiler için kullanarak bunlarõn 
gelişmesine katkõ yaptõlar. bu 
stratejinin kõsõtlõ da olsa kayda değer 
yararõ buydu. 

YERLİLİĞE YÖNELİŞ 
Ülke yönetimi, 2010 yõlõnda güçlü bir 

yerli otomotiv sanayi kurmak için yeni 
bir stratejiye yöneldi. Çevre ve iklim 
sorunlarõ nedeniyle devri kapanmaya 
doğru giden geleneksel otomotiv 
sanayi yerine, Çin yeni gelişen 
elektrikli otomobil sektöründe yerini 
alacaktõ. Daha önce ele aldõğõmõz gibi 
ülke yönetiminin üreticilere verdiği 
destekler, satõşlardaki sübvansiyonlar, 
şarj altyapõsõ yatõrõmlarõ, genel olarak 
teknoloji, ar-Ge, eğitime yapõlan 
yatõrõmlar, ülkenin hõzla gelişen 
elektrik-elektronik sanayi ekosistemi 
sayesinde bu strateji son derece  
başarõlõ oldu; ülke üreticileri teknoloji, 
ürün kalitesi, fiyat açõsõndan eski oto 
üretici ülkelerin önüne geçti. bugün bu 
ülkeler Çinli firmalarõn yapacağõ 
yatõrõmlarõn sağlayacağõ teknoloji 
transferi ile aradaki açõğõ kapatmayõ 
umuyorlar.
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İstanbul ticaret Odasõ başkanõ 
Şekib avdagiç, sosyal medya 
platformunda yaptõğõ açõklamada, 
Cumhurbaşkanõ Recep tayyip 
Erdoğan�õn katõlõmõyla Çinli bYD 
firmasõ ile sanayi ve teknoloji 
bakanlõğõ arasõnda imzalanan 
türkiye�de yatõrõma yönelik 
anlaşmaya ilişkin değerlendirmelerde 
bulundu. 
avdagiç, �Çinli bYD�nin �Made in 

türkiye� yatõrõmõ hayõrlõ olsun. 
bYD�nin türkiye�de kuracağõ fabrika 

ve mobilite ar-Ge merkezi, ek 
gümrük vergisinin konuşulduğu 
süreçte iki taraf için �win-win� bir 
ortaklõk oldu� dedi.  

OTOMOTİV BAŞKENTİ 
avdagiç, 1 milyar dolarlõk 

yatõrõmõn togg ile başlayan yeni nesil 
araç çağõnda da türkiye�nin 
avrupa�nõn otomotiv başkenti olma 
iddiasõnõ perçinlediğini söyledi. 

Şekib avdagiç, mesajõnda şunlarõ 
kaydetti: �bYD�nin bu doğrudan 

yatõrõmõ diğer Çinli şirketler ile dünya 
markalarõnõn avrupa stratejilerini 
baştan aşağõ gözden geçirmelerini 
sağlayacaktõr. En önemlisi de bu 
gelişmenin elektrikli araçlarda yerlilik 
oranõnõ artõrarak yan sanayimizi daha 
da güçlendirmesini, fazlar halinde 
binlerce iş imkanõ oluşturmasõnõ 
bekliyoruz. bYD�nin yatõrõmõ, ileri 
global teknolojiler ve otomasyon 
süreçlerinin türkiye�ye daha yoğun 
şekilde giriş yapmasõnõ temin  
edecektir.�  

İstanbul Ticaret 
Odasõ Başkanõ Şekib 
Avdagiç, �BYD�nin 
Türkiye�de kuracağõ 
fabrika ve mobilite  
Ar-Ge merkezi, ek 
gümrük vergisinin 
konuşulduğu süreçte  
iki taraf için  
�win-win� bir ortaklõk 
oldu� dedi. 

BYD yatõrõmõ, �win-win� bir ortaklõk oldu

Çinli otomobil üreticilerinin 
yatõrõmlarõ kuşkusuz istihdam, 
ekonomik büyüme, imalat 
teknolojisi kazanõmõ açõsõndan 
yarar sağlayacak. Ancak ürün 
teknolojisi kazanõmõ o kadar 
kolay olmayacak.

Çin�den gelen elektrikli  
otomobil üreticilerinin  
yatõrõmlarõ ne sağlar?

Çin�in yabancõ yatõrõmlar 
yoluyla teknoloji kazanma 
çabasõnda karşõlaştõğõ 
zorluklar şimdi bu ülkeleri 
bekliyor. Otomobillerin 
tasarõmõ ve bunun dayandõğõ 
Ar-Ge faaliyetleri Çin�de 
gerçekleşiyor olacak. Büyük 
olasõlõkla bu firmalarõn 
gereksinim duyduğu alt 
sistem ve parçalar, yatõrõm 
alan ülke firmalarõnca gerekli 
standartlarda ve verimlilikte 

üretilemeyecek ve Çin�den 
gelecek. Bazõ tedarikçiler, 
Çinli firmalarõ takiben bu 
ülkelere gelecek ama 
bunlarõn da tasarõm ve Ar-Ge 
faaliyetleri Çin�de kalacak. 
Bu yatõrõmlar kuşkusuz 
istihdam, ekonomik büyüme, 
imalat teknolojisi kazanõmõ 
açõsõndan yarar sağlayacak. 
Ancak ürün teknolojisi 
kazanõmõ o kadar kolay 
olmayacak.

Teknoloji kazanõmõ  
kolay olmayacak

Fatih  
OKTAY
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Türkiye ihracatõnõn 
yüzde 16�sõnõ gerçekleştiren 
otomotiv endüstrisi, hõzlõ 

bir dönüşüm sürecine hazõrlanõyor.  
Elektrifikasyon teknolojileri 
odaklõ üretimde yeni yatõrõmlarõn 
ihracattaki başarõnõn 
sürdürülebilir olmasõnõ 
sağlayacağõ kaydediliyor.

Bu süreçte 
dünyanõn en büyük 
elektrikli otomotiv üreticisi 

Çinli BYD�nin Türkiye�de üretim 
yapacak olmasõnõn başka 
yatõrõmlarõ da tetikleyecek yeni bir 
aşama olduğuna dikkat çekiliyor. 
Türkiye ile AB arasõnda Gümrük 
Birliği�nin bulunmasõ da önemli 
bir avantaj görülüyor.

K
ÜRESEL otomotiv 
endüstrisinin pazar 
büyüklüğü geçtiğimiz yõl 
93.5 milyon adeti aşan 

üretimle 3 trilyon 564 milyar dolar 
seviyesine yükseldi. Sektörün 
pazar büyüklüğünün 2033 yõlõna 
kadar yüzde 92.5 artarak, 6 trilyon 
861 milyar dolar seviyesine 
ulaşmasõ bekleniyor. Otomotivde 
pazar büyümesi ile birlikte yaşanan 
daha önemli gelişme ise 
elektrifikasyon süreci. Elektrikli 
araç satõşlarõndaki hõzlõ büyümenin 
küresel otomotiv endüstrisini 
yeniden şekillendireceği ve 
ulaşõmda kullanõlan petrol talebini 
azaltacağõ öngörülüyor. Nitekim 
2023 yõlõnda, dünyada elektrikli 
araç satõşlarõ önceki yõla göre  
yüzde 35 artõşla 14 milyona çõktõ. 
Uluslararasõ Enerji Ajansõ ise  
2030 yõlõ sonuna kadar dünyadaki 
elektrikli otomobil sayõsõnõn 10 kat 
artacağõnõ, 2030 yõlõna gelindiğinde 
dünyada satõlan araçlarõn yüzde 
60�õndan fazlasõnõn elektrikli 
olacağõnõ tahmin ediyor. 

İHRACAT LİDERİ 
Türkiye özelinde 

bakõldõğõnda, 
otomotiv 
endüstrisi, 2023 
yõlõnda önceki 
seneye göre 
yüzde 13 artõş 
ve 35.7 milyar 
dolarlõk 
ihracatla tüm 
zamanlarõn 
rekorunu kõrdõ. 
Türkiye İhracatçõlar 
Meclisi verilerine 
göre, toplam otomotiv 
sanayi ihracatõ, 2023�te yüzde 
16�lõk payla sektörel ihracat 
sõralamasõnda zirvede yer aldõ. 
Otomotiv endüstrisi, imalat 
sanayinin de lokomotif sektörleri 
arasõnda. Oto ana ve yan sanayi  
300 bin kişiye istihdam sağlarken, 
aynõ zamanda savunma ve gemi 
inşa sanayinin de altyapõsõnõ 
oluşturuyor. Türkiye, global 
otomotiv endüstrisine 

entegrasyonunun ve yõllar 
içerisindeki gelişiminin bir sonucu 
olarak, günümüzde yõllõk 2 milyon 
adetlik üretim kapasitesini geçti. 
İhracat odaklõ üretim, Türkiye�yi 
dünyanõn 13., Avrupa�nõn 4. büyük 
otomotiv üreticisi haline getirdi. 
Yeni hedef ise elektrifikasyon 
sürecine uyumla birlikte çõtayõ 
daha da yukarõlara taşõmak. 

BYD YATIRIMI 
Otomotivde yeni hedefi 

destekleyecek önemli bir doğrudan 
yatõrõm anlaşmasõ, 8 Temmuz�da 
yapõldõ. Çinli elektrikli otomotiv 
üreticisi BYD ile Sanayi ve 
Teknoloji Bakanlõğõ arasõnda 
yatõrõm anlaşmasõ imzalandõ. 
Anlaşma çerçevesinde, BYD�nin 
Manisa�da yaklaşõk 1 milyar dolar 
yatõrõmla, yõllõk 150 bin araç 
kapasiteli elektrikli ve şarj edilebilir 
hibrit otomobil üretim tesisi ile 
sürdürülebilir mobilite 
teknolojilerine yönelik Ar-Ge 
merkezi kurmasõ öngörülüyor. 
Tesisin 2026 yõlõnda üretime 

başlamasõ ve 5 bin kişiye 
doğrudan istihdam 

sağlamasõ 
bekleniyor. 

Anlaşma, 27 yõl 
sonra 
Türkiye�ye ilk 
büyük çaplõ 
otomotiv 
yatõrõmõnõn 
dünyanõn en 
büyük 

elektrikli araç 
üreticisinden 

gelmesi yönüyle 
de önemli. BYD, 

aynõ zamanda ilk üç 
global batarya üreticisi 

arasõnda yer alõyor. 

SIRADA SWM VAR 
Yatõrõmla ilgili BYD tarafõndan 

yapõlan açõklamada, �Türkiye�nin 
gelişen teknoloji ekosistemi, güçlü 
tedarikçi tabanõ, olağanüstü 
konumu ve nitelikli işgücü gibi 
sahip olduğu eşsiz avantajlar 
sayesinde, BYD�nin bu yeni üretim 

tesisine yaptõğõ yatõrõm, markanõn 
yerel üretim yeteneklerini daha da 
geliştirip lojistik verimliliği 
artõracaktõr. Bölgede yeni enerji 
araçlarõna yönelik artan talebi 
karşõlayarak Avrupa�daki 
tüketicilere ulaşmayõ hedefliyoruz� 
denildi. Öte yandan, Türkiye�ye 
doğrudan yatõrõmlarõn yeni 
anlaşmalarla devam etmesi 
bekleniyor. Çin�in önde gelen 
otomotiv üreticilerinden Shineray 
Group bünyesinde faaliyet gösteren 

SWM Motor�un, Türkiye�de üretim 
yapmak için başvurularõnõ 
tamamladõğõ bildirildi. Şirketin 
Türkiye temsilcisi Anton Chernov, 
�Yõllõk 50 binden fazla araç üretim 
kapasitesine sahip bir üretim tesisi 
üzerinde çalõşõyoruz. Üretim tesisi, 
Türkiye pazarõnõn ihtiyaçlarõnõ 
karşõlayacak ve aynõ zamanda 
Balkan ülkeleri ve AB bölgesindeki 

diğer pazarlara da ihracata 
odaklanacak� açõklamasõnõ yaptõ. 
Türkiye�de üretim konusunun 
Çin�in diğer önde gelen otomotiv 
markalarõ; Skywell, DFSK, Chery, 
MG�nin de gündemlerinde olduğu 
kaydediliyor. 

SANAYİ DÖNÜŞÜMÜ 
İstanbul Ticaret�e otomotiv 

sanayindeki yeni yatõrõmõ 
değerlendiren Paylaşõm Ekonomisi 
Derneği (PAYDER) Yönetim Kurulu 

Başkanõ İbrahim Aybar, şöyle 
konuştu: �Avrupa Birliği�nin (AB) 
Yeşil Mutabakat Eylem Planõ ve 
2026 yõlõnda devreye alõnacak 
Sõnõrda Karbon Düzenleme 
Mekanizmasõ Türkiye�yi de 
yakõndan ilgilendiriyor. 
İhracatõmõzõn yüzde 40�õndan 
fazlasõnõ AB�ye yapan bir ülke 
olarak onlarõn regülasyonlarõndaki 
dönüşüme mutlaka ayak 
uydurmalõyõz. Otomotiv sanayinde 
fosil yakõt tüketen modeller 
bundan sonraki süreçte bizi çok 
fazla bir yere götüremeyecek. 
Elektrifikasyona mutlaka önem 
vermemiz, ürünlerimizi olabildiği 
kadar karbon ayak izi 
oluşturmayan ürünlerden 
seçmemiz ve bir sanayi 
dönüşümüne girmemiz gerektiğini 
çok net görüyoruz. Çinli BYD�nin 
Türkiye yatõrõmõ bu bakõmdan da 
önemli. Türkiye�de karbon salõmõ 
olmayan elektrikli ya da çok  
daha düşük karbon salõmõ olan 
plug-in hibrit araçlarõn üretileceği 
açõklandõ. Ancak zaman  
içerisinde sadece yüzde yüz 
elektrikliye de döneceklerdir.�

Otomotivde elektrifikasyon 
ihracatta kalõcõ başarõ 

Şeref 
KILIÇLI

Yan sanayinin 
adaptasyonu da 
hõzlanacak 

Çinli elektrikli 
otomotiv üreticisi 
BYD�nin Türkiye�deki 
yatõrõmõyla başlayacak 
know-how süreci 
hakkõnda PAYDER 
Yönetim Kurulu Başkanõ 
İbrahim Aybar, şunlarõ 
söyledi: �Yeni yatõrõmõn 
önemli bir yönü de şu; 
1997 yõlõndan sonra Türkiye�de 
otomotivde doğrudan bir yabancõ 
marka yatõrõmõ olmadõ. 
Elektrifikasyon ağõrlõklõ yeni 
teknolojilerin Türkiye�ye gelmesi 
birtakõm know-how�larõn da ortaya 
çõkmasõnõ sağlayacak. Ayrõca yeni 
teknolojilere yan sanayilerin 
adaptasyonunu da hõzlandõracak. 
Bunun bir başlangõç olduğunu, 
başka markalarla da devamõnõn 
geleceğini düşünüyorum. Çünkü 
gelişmeler Çinli markalarõn 
Türkiye�yi bir üretim merkezi olarak 
kullanacağõnõ gösteriyor. AB�nin Çin 
menşeli elektrikli araçlara yüzde 
38.1�e varan ilave gümrük vergisi 
kararõ, bir mesaj verdi. Türkiye�nin 
ise hem Gümrük Birliği hem maliyet 
avantajõ var. Otomotiv sanayindeki 
insan kaynağõnõn yetkinliği de son 
derece gelişmiş durumda. Yeni 
teknolojilere adaptasyonu da 
yüksek. Tüm bu faktörler üretim 
merkezi için Türkiye�yi öne 
çõkartõyor.� 

Otomotivin 
gündemindeki  
3 trend 

Otomotivdeki yeni trendler ve 
Türkiye�yi nasõl etkileyeceği 
konusunda İbrahim Aybar, şu 
değerlendirmelerde bulundu: �2024 
otomotiv eğilimlerine baktõğõmõzda; 
birinci sõrada elektrifikasyon var. 
İkincisi, hidrojen yakõt pilleri. Bu 
konuda, işletme şartlarõndaki bazõ 
maliyet artõşlarõnõ çözmeye 
çalõşõyorlar. Hidrojen yakõt pilleri de 
çok önemli bir gelecek detayõ. 
Üçüncü sõrada ise otonom sürüş 
var. Tesla, önümüzdeki süreçte 
robotaksi modellerini artõk kendi 
ana hedefine yerleştirdiğini 
açõklayacak. Otomotivde böyle bir 
eğilim başladõğõ anda bütün 
markalar buna uyacaktõr. 
Dolayõsõyla bu alanda da yepyeni bir 
teknolojik seferberlik başlayacak. 
Ülkemizin elektrikli taşõt üretim 
hatlarõnõ çoğaltarak bu teknolojinin 
de bir tarafõnda olacağõnõ 
düşünüyorum.�

Türkiye�nin otomotiv üretiminde 
dünyada ilk 10 ülke arasõnda yer 
alabilecek potansiyele sahip 
olduğunu ve otomotiv sanayindeki 
elektrifikasyon sürecinin ihracattaki 
başarõnõn sürdürülebilirlik 
endişelerini ortadan kaldõracağõnõ 
belirten Aybar, şöyle konuştu: 
�Otomotiv teknolojileri sõfõr karbon 
için hõzlõ bir dönüşüm içindeyken 
Türkiye de bunun içinde olmalõ.  
Yeni yatõrõm bu yönüyle de õşõk 

tutacaktõr ve dönüşümde bir hõz 
getirecektir diye ümit ediyorum. 
Çünkü yan sanayimiz de buna  
göre yönlendirilmeli. Otomotiv 
sanayindeki elektrifikasyon süreci 
ihracattaki başarõnõn sürdürülebilir 
olmasõ endişesini de ortadan 
kaldõracaktõr. Öte yandan, bataryalõ 
elektrikli otomobiller, şu anda 
dünyada pazar payõnõ en çok artõran 
otomobiller konumunda. Batarya 
teknolojisinde de bir değişim süreci 

var. Sõvõ elektrolit bataryalardan, 
katõ elektrolit bataryalara geçiliyor. 
Yeni gelişmeler hem bataryalardaki 
yangõn tehlikesini ortadan kaldõrõyor 
hem de bataryalarõ çok daha küçük 
ve çok daha fazla elektrik 
taşõyabilecek hale getiriyor. BYD ve 
diğer Çinli markalar batarya 
teknolojilerinde de çok ileriye gitti. 
Türkiye�de yatõrõm yapmalarõ bu 
bakõmdan da know-how 
kazandõracaktõr.�

Türkiye�nin otomotiv üretiminde 
dünyada ilk 10�da olmasõ mümkün 

Elektrikli otomotivde 
rekabet gücünü etkileyen 
en önemli unsurlardan biri 
de batarya üretimi. 
Günümüzde küresel 
batarya üretim kapasitesi; 
2.6 terawatt saat 
seviyesine yükselmiş 
durumda. Bu rakamõn 2030 
yõlõnda 3.5 misline yani  
9 terawatt saate ulaşacağõ 
öngörülüyor. Türkiye, 
batarya ve enerji depolama 
teknolojilerini stratejik bir 
alan olarak değerlendiriyor 

ve bölgesel bir batarya 
üretim üssü haline de 
gelmeyi hedefliyor.  
Bu amaç doğrultusunda 
batarya ve enerji depolama 
teknolojilerinin 
geliştirilmesi ve üretimi 
öncelikli olarak 
destekleniyor. Bu 
kapsamda bugüne kadar 
sabit yatõrõm tutarõ 78 
milyar lirayõ bulan ve 6 bine 
yakõn kişiye ilave istihdam 
sağlayacak 16 firma teşvik 
sistemine dahil edildi.

Bataryada da üretim üssü olma hedefi
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İSTANBUL Ticaret Odasõ (İTO) Başkanõ 
Şekib Avdagiç, temmuz ayõ Meclis 
Toplantõsõ�nda yaptõğõ konuşmada, iş 
dünyasõnõn gündemine ve ekonomik 

beklentilere ilişkin değerlendirmelerde 
bulundu. İTO Başkanõ Avdagiç, hibrit olarak 
gerçekleştirilen Meclis Toplantõsõ�nda, 
enflasyonla mücadelede yõlõn ilk yarõsõnõ 
geride bõrakarak deflasyonist sürecin 
kapõsõnõn aralandõğõnõ belirtti. 

MAKAS YÜZDE 40�IN 
ÜZERİNDE 
İş dünyasõ adõna bir konunun altõnõ 

çizmek istediklerini kaydeden Avdagiç, 
şöyle devam etti: �TÜFE�deki yõllõk 
artõş oranõ yüzde 71.6. ÜFE de yüzde 
50.09. Odamõzõn açõkladõğõ fiyat 
endekslerinde de Ücretliler Geçinme 
Endeksi için artõş yüzde 82.14 iken, 
Toptan Eşya Fiyatlarõ Endeksi ise 
yüzde 60.49. Şuna dikkatinizi 
çekmek istiyorum. Son bir yõlda 
TÜİK ve İTO endekslerinin 
ortalamasõ yüzde 66 iken, dolar-
Euro sepet kurdaki artõş oranõ sadece 
yüzde 25.2 düzeyinde. Makas yüzde 
40�õn üzerinde. Burada hem dõş 
ticaretimiz hem de iç piyasamõz için 
denge bozucu şekilde açõlmõş bir makas 
görüyoruz. Kur ile enflasyon arasõndaki 
korelasyonun zayõflamamasõna dikkat  
etmek zorundayõz. Zira bunun ekonomimiz 
için çok yönlü negatif etkileri olabilir. 
Geçmişte bunu tecrübe ettik ve 
tekrarlanmasõnõ asla arzu etmiyoruz.� 

İTHALAT ARTAR,  
İHRACAT DÜŞER 
Kur ve enflasyon arasõndaki makasõn açõk 

kaldõğõ her an ihracatõn aleyhine, ithalatõn 
lehine işlediğini belirten Avdagiç, şunlarõ 
söyledi: �Kur ve enflasyon arasõnda açõlan 
makas eninde sonunda kapanõyor. Bizim bu 
sürecin kontrolünü elimizde tutmamõz ve 
sürdürülebilir kõlmamõz, ekonomimiz için 

çok önemli. Enflasyonla kur sepeti arasõndaki 
bağ kopuk kalõrsa, yõlõn ikinci yarõsõnda 
ihracatta kalõcõ düşüş, ithalatta ise hõzlõ artõşõn 
devreye girmesi söz konusu olabilir.  
Bu nedenle bir defa daha kur ve enflasyon 
arasõndaki bağõn zayõflamamasõ gerektiğine 
dikkat çekiyor, ekonomi yönetimimizin  
bu konuya hassasiyetinin artarak  
sürmesini önemle bekliyoruz.�  

İTO Başkanõ Şekib Avdagiç, yõlõn ikinci 
yarõsõ için, �Enflasyonla mücadeleye �evet� 

ama enflasyonla kur sepeti arasõndaki bağ 
kopuk kalõrsa, yõlõn ikinci yarõsõnda ihracatta 
kalõcõ düşüş, ithalatta ise hõzlõ artõşõn devreye 
girmesi söz konusu olabilir� uyarõsõnda 
bulundu. 

KUYUMCU TERAZİSİ GİBİ 
Avdagiç, Türkiye ekonomisindeki 

normalleşmenin uluslararasõ yatõrõmcõlar 
tarafõndan da dikkatle izlendiğini ve ciddi 
karşõlõk bulduğunu ifade etti. Bu kapsamda 
geçen yõlõn haziran ayõndan bu yana 
Türkiye�ye ciddi miktarda yabancõ yatõrõm 
girişi olduğunu vurgulayan Avdagiç, 

�Özellikle tahvil tarafõnda, enflasyondaki 
belirgin yavaşlamayla birlikte büyük 

miktarlarda giriş bekliyoruz. Faizlerin 
düşmesiyle birlikte getirisi artan 

devlet tahviline yabancõ girişinin 
önümüzdeki dönemde rekor 
seviyelere ulaşmasõ sürpriz 
olmayacaktõr� dedi. Bu noktada, 
yurtdõşõndan fon girişlerinin 
kaçõnõlmaz olarak TL�nin aşõrõ 
değerlenmesine yol 
açabileceğine dikkati çeken 
Avdagiç, �Dolayõsõyla burada 
döviz kuruna ilişkin kuyumcu 

terazisi hassaslõğõnda bir 
dengelenmeye ihtiyaç 

duyulduğunu ifade etmek isteriz. 
Bu çerçevede özellikle yatõrõm, teşvik, 

faiz ve döviz politikasõnõn dengeli bir 
şekilde götürülmesi gerektiğine 

inanõyoruz� diye konuştu.
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Kur ve enflasyon makasõnõn 
açõldõğõnõ hatõrlatan İTO 
Başkanõ Şekib Avdagiç,  
�Son bir yõlda TÜİK ve İTO 
fiyat endekslerinin ortalamasõ 
yüzde 66 iken, dolar-Euro sepet 
kurdaki artõş oranõ sadece 
yüzde 25.2. Makas yüzde 40�õn 
üzerinde. Burada hem dõş hem 
de iç piyasamõz için denge 
bozucu şekilde açõlmõş bir 
makas görüyoruz� dedi. 

�Kur ve enflasyon 
arasõndaki makasõn açõk 
kaldõğõ her an, ihracatõmõzõn 
aleyhine, ithalatõn lehine 
işliyor� diyen Avdagiç, şöyle 
devam etti: �Enflasyon ile kur 
sepeti arasõndaki bağ kopuk 
kalmamalõ. Kur ve enflasyon 
arasõnda açõlan makas eninde 
sonunda kapanõyor. Sürecin 
kontrolünü elimizde 
tutmalõyõz.� 

Enflasyonun yüzde 50�nin 
altõna inmesinin bir kõrõlma 
noktasõ olacağõnõ belirten  
Avdagiç, �Bu, fiyatlama 
davranõşlarõnõn iyileşmesini 
sağlayacak� dedi. Türkiye�nin 
toplam ihracatõnda sõnõr 
komşularõnõn aldõğõ payõn 
yetersiz olduğunu belirten 
Avdagiç, güçlü ticari bağlarla 
bölgedeki sorunlarõn 
aşõlacağõna dikkat çekti.

Fotoğraflar: KAMİL ÇATAK

Kur ve enflasyon makas�  
ihracat�n aleyhine ißliyor

Güçlü ticari bağlarõn  
aşamayacağõ sorun yok 

İstanbul Ticaret 
Üniversitesi�nin, dünyadaki 
değişen dinamiklere göre yol 
haritasõ çizdiğini belirten İTO 
Başkanõ Şekib Avdagiç, 
üniversiteye ilişkin iki müjdeyi 
meclis üyeleriyle paylaştõ. 
Avdagiç, �Birincisi, yeni 

akademik yõlda eski İTO binamõz, 
üniversitemizin yenilenmiş bir 
mekanõ olarak hizmete giriyor. 
Burada İngilizce Hazõrlõk Okulu 
ile bazõ lisansüstü eğitim 
programlarõmõz yer alacak. 
İkincisi, üniversitemizde Yapay 
Zeka Mühendisliği Bölümü 

kurulmasõ Yüksek Öğretim 
Kurulu (YÖK) tarafõndan 
onaylandõ. Bir sonraki eğitim 
yõlõnda öğrenci kaydõ başlayacak. 
Teknolojiye hakim olan bir 
gençlik istiyorsak, bu gibi 
teknolojik gelişmeleri göz ardõ 
etmememiz gerekiyor� diye 

konuştu. Geçtiğimiz aylarda Milli 
Eğitim Bakanlõğõ ile Savunma 
Sanayii Başkanlõğõ ve İstanbul 
Ticaret Odasõ ana ortaklõğõnda 
kurulan Teknopark İstanbul da 
Türkiye�nin ilk yapay zeka lisesini 
açmak için bir protokol 
imzalamõştõ.

Yapay zeka mühendisliği açõlacak 

Fiyatlama 
davranõşlarõnda 

iyileşme 

Başkan Avdagiç, iş 
dünyasõ olarak çok taraflõ 
uluslararasõ ilişkiler 
kurmayõ önemli bulduklarõnõ 
belirterek, �Bu bağlamda, 
Azerbaycan ile 
güçlendirilen ilişkilere  
ilave olarak, diğer 
komşularõmõzla da daha 
yakõn işbirliği ve daha güçlü 
ekonomik ilişkilerin tesisi 
yönündeki çabalarõ takdirle 
karşõlõyoruz� dedi.  
Avdagiç, dünya geneline 
bakõldõğõnda ülkelerin en 
yüksek ticareti 
komşularõyla yaptõğõnõn 
görüldüğüne işaret etti. 
Avdagiç, şunlarõ söyledi: 
�Türkiye�nin toplam 
ihracatõnda sõnõr komşumuz 
olan ülkelerin payõ  
hâlâ yüzde 12-13 
seviyelerindedir. 
Komşularõmõzla 
ticaretimizde tek sevindiren 
rakam, tamamõna karşõ dõş 
ticaret fazlasõ vermemiz. 

Ancak, gerek komşu 
ülkelerin ekonomik 
gelişmişlik düzeyi gerekse 
de Türkiye�nin bu ülkelere 
yönelik yüksek ihracat 
potansiyeli dikkate 
alõndõğõnda, mevcut 
rakamlar oldukça düşük 
kalõyor. Biz şuna 
inanõyoruz. İyi komşuluk 
ilişkileri, ticaretin olmazsa 
olmazõdõr. Dolayõsõyla gerek 
sõnõr komşularõmõz gerekse 
bölge ülkeleriyle dostluk 
temelinde ilişkilerin daha 
ileri boyutlara taşõnmasõ, 
kuşkusuz bu ülkelere 
yönelik ihracatõmõza da 
büyük bir ivme 
kazandõracaktõr. Son 
günlerde ilişkilerin 
yumuşatõlmasõ yolunda 
ortaya konulan iradenin, 
büyük önem taşõdõğõnõ 
belirtmek isterim. 
Unutmayalõm ki, güçlü 
ticari bağlarõn aşamayacağõ 
sorun yoktur.�

 
 
 
 
 

Enflasyonun dar gelirliden iş dünyasõna 
kadar herkesin yakõndan takip ettiği en önemli 

sorun olduğunu belirten Avdagiç, şöyle devam etti: 
�En son haziran rakamlarõ açõklandõ. Beklentiler 

paralelinde mayõs ayõnda yüzde 75.45 ile zirve seviyesini 
gören yõllõk TÜFE artõşõ, haziranda yüzde 71.6�ya geriledi. 
Hatõrlanacağõ gibi aylõk TÜFE artõşlarõ, geçen yõlõn temmuz 

ayõnda yüzde 9.49, ağustosta da yüzde 9.09 olarak 
gerçekleşmişti. Önümüzdeki iki ayda artõş oranlarõnõn 

yüzde 2�ler civarõnda gelmesi halinde, iki ay sonra yõllõk 
TÜFE�de yüzde 50�nin altõnõ görmüş olacağõz. 

Vurgulamak isterim ki, �enflasyonda baz etkisiyle 
yüzde 50 bandõnõn altõna inilmesi önemli bir kõrõlma 

noktasõ� olacaktõr. Bunun psikolojik etkileri 
olacağõ gibi ileriye yönelik fiyatlama 
davranõşlarõnõn iyileşmesine de katkõ 

sağlayacaktõr.�
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MECLİS�TEN YANSIMALAR 

Sektörler geçmißlerine sahip ç�karak kültür olußturuyor
İstanbul Ticaret Odasõ Meclis 

Başkanõ Dr. Erhan Erken, Oda�nõn 
temmuz ayõ Meclis Toplantõsõ�nda 
eğitimin önemine ve sektörlerin 
kültürel çalõşmalarõna dikkat çekti.  

Meclis Başkanlõk Divanõ olarak 
birçok sektörel ziyaret 
gerçekleştirdiklerini belirten Dr. 
Erken, �Kapalõçarşõ Derneği�ni ve 
esnafõnõ ziyaret ettik. Sonra 
Hadõmköy civarõnda Teskoop 
sanayi sitesine gittik. Ayrõca Türkiye 
Ayakkabõ Sektörü Araştõrma 
Geliştirme ve Eğitim Vakfõ�nõ 
(TASEV) ziyaret ettik. Vakfõn, çok 
güzel bir laboratuvarõ ve hemen 
yanõnda bir meslek liseleri var. 
Meslek lisemizin İTO ile de hamilik 

ilişkisi devam ediyor ve 
gördüğümüz kadarõyla çok 
memnunlar� dedi.  

TASEV�in sektöre vizyon 
kazandõrma gayesiyle hareket 
ettiğini belirten Dr. Erken, şöyle 
konuştu: �Arkadaşlarõmõz, Beykoz 
Deri ve Kundura Fabrikasõ�nõn 
kütüphanesini devralmõşlar, onu 
tekrar hayata döndürmüşler. Yani 
sektörleri ile ilgili bir tarihi zenginliğe 
sahip çõkmõşlar. Ayakkabõ 
sektörünün hikayesi, sanayi 
tarihimizin de bir hikayesi. Bu 
arkadaşlar geçmiş ile gelecek 
arasõnda önemli bir köprü 
kurmuşlar. İşte zaten kültür de bu 
şekilde oluşuyor. Bu hepimize 

örnek olmalõ. Sõrasõ gelmişken bu 
hikâyenin bir kitabõnõn �İstanbul�da 
Osmanlõ Dönemi Endüstri Yapõlarõ� 
adõyla İTO yayõnlarõ içinde çõktõğõnõ 
belirteyim.� 

AYAK NUMARASI 
ARAŞTIRMASI 

TASEV�in yaptõğõ önemli bir 
projeyi anlatan Dr. Erken, şunlarõ 
söyledi: �Türk vatandaşlarõnõn ayak 
yapõlarõ ve numaralarõ konusunda 
bir araştõrma yapõyorlar. Böylece 
sektörde bir standart ölçü 
modellemesine gitmek mümkün 
olabilecek. Bu tür çalõşmalar belki 
detay gibi görünse de bir meseleye 
kökten ve stratejik açõdan 

bakõldõğõnõ gösteren önemli 
örnekler. Ayakkabõ, sadece bir 
giyim eşyasõ değildir. Aynõ zamanda 
bir sanat eseri, koleksiyonu 
yapõlacak bir nesne, müzelere 
taşõnacak ve teşhir edilecek bir 
objedir.� 

Konuşmasõnda, 10 Temmuz 
1975�te vefat eden akademisyen ve 
fikir adamõ Nurettin Topçu�yu da 
anan Dr. Erken, �Topçu, ülkemizin 
gelişimi için Anadolu�yu merkeze 
alan bir kültürün oluşmasõnõ 
önemserdi. Onun için mektep ve 
muallim çok önemli iki kavramdõ� 
dedi. Dr. Erken, �Topçu, Fransa�da 
Sorbonne�da �İsyan Ahlakõ� 
anlamõna gelen �Conformisme et 

Revolte� isimli doktora 
çalõşmasõndan dolayõ üniversiteden 
birçok ödül almaya hak kazandõ, 
ancak kendisi üniversitenin giriş ve 
çõkõş kulelerinde 24 saat ay yõldõzlõ 
Türk bayrağõnõn dalgalanmasõnõ 
istedi. Üniversite yönetimi bu isteği 
yerine getirdi� diyerek, eserlerine ve 
mesajlarõna dikkat çekti.  

Meclis Başkanõ Dr. Erken ayrõca, 
tarihten ders çõkarmanõn önemini 
hatõrlatarak, �Gerek Muharrem ayõ 
içindeki olaylar gerekse bertaraf 
edilen 15 Temmuz kalkõşmasõ türü 
hadiseler, inşallah hepimiz için ibret 
vesilesi olur ve milletçe ayrõşmadan, 
fitneden ve kardeş kavgalarõndan 
uzak dururuz� dedi.  

Fuarlardaki 
temsilden  
gurur duydum 

Gürbüz 
Turan-Tekstil 
Yan Sanayi 
Ürünleri 
Meslek 
Komitesi: 
Ülkemizde ve 

dünyada İstanbul Ticaret 
Odamõzõn ağõrlõğõnõ, yaptõğõ 
organizasyonlarda ve 
düzenlediği etkinliklerde net 
olarak görüyoruz. Doğru 
bilgi, doğru alana aktarõlõrsa, 
başarõ kaçõnõlmaz olur diye 
düşüyorum. Fuarlar bu 
bakõmdan da önemli. Yakõn 
zamanda Çin�deki Canton ve 
Fransa�daki Texworld 
fuarlarõna katõldõm. 
Odamõzõn fuarlarõndaki 
temsilinden gurur duydum. 
Türkiye varlõğõnõ güçlü bir 
şekilde o fuarlarda hissettirdi. 
Büyük ülkeler layõkõyla böyle 
görevleri üstlenirler, İstanbul 
Ticaret Odamõz da bu görevi 
başarõyla yerine getiriyor. 
Başkanõmõz Şekib Avdagiç�e 
ve Yönetim Kurulu Üyelerine 
gayretleri için teşekkür 
ediyorum. Fuarlarda, tüm 
katõlõmcõlarõ tek tek ziyaret 
ederek örnek davranõş 
sergilediler. Oralardaki 
bilgilendirmeler hem 
ülkemizin tanõtõmõna katkõ 
sağlõyor hem ülkemizin ne 
kadar önemli bir konumda 
olduğunu gösteriyor. Hamisi 
olduğum Cemil Meriç 
Mesleki ve Teknik Anadolu 
Lisesi�nin bilgisayar sõnõfõna 
destek için de Yönetim 
Kurulumuza teşekkür 
ediyorum. Gençlerimiz 
geleceğimizdir, sanayi ve 
teknoloji ile geleceğimizi 
desteklemeliyiz.  

 

Çorap sanayimiz 
dünya ikincisi 

Ender 
Doğan-Örme 
Kumaş, Çorap 
ve Trikotaj 
Meslek 
Komitesi:  
Ülkemiz çorap 

sanayinde dünya ikincisi 
konumuna yükselmiş 
durumda. Hazõr giyim 
sektörü içinde bu kadar hõzlõ 
yükselen başka bir sektör 
yok. Hazõr giyimin de 
dördüncü büyük sektörü. 
Çorap sanayimiz geçen 
seneyi 1.3 milyar dolar 
ihracatla kapattõ. Faaliyet 
gösteren 2 bin civarõnda 
firma var. Ayrõca 10�a yakõn 
firma, 100 milyon dolarõn 
üzerinde ihracat yaptõ. 
İhracatõmõzõn yüzde 70�ini 
Avrupa�ya yapõyoruz. 
Dolayõsõyla fabrikalar daha 
organize olmuş durumda. 
Kapasite oranõmõz ise yüzde 
90 civarõnda. Ancak sektörde 
eksi yanlar da var. Türkiye�de 
çorap makinasõ yapan firma 
yok. Çin ve Uzakdoğu bu 
alanda makina da geliştiriyor. 
Ayrõca ihracat pazarlarõnda 
sürekli fiyat baskõsõ var. ABD 
pazarõna fazla ulaşamõyoruz. 
Avrupa pazarõna çok bağõmlõ 
durumdayõz. Kalifiye 
personel bulmakta 
zorlanõyoruz. Hammadde 
sorunu nedeniyle daha 
büyük fõrsatlarõ kaçõrdõk. 

İhracat pazarõnda fiyat 
rekabetinin iyice 
belirginleşmesi tehlike de 
oluşturuyor. Tedarikçiler bu 
süreçten zarar görürse, 
ihracatõmõzõn hõzõ da azalõr. 
Uzakdoğu ile aramõzdaki 
fiyat farkõ yüzde 35�in 
üzerine çõktõ. Firmalar bu 
fiyat baskõsõ nedeniyle 
kontrollü zarar sorunu 
yaşõyor. Yani durumun 
düzeleceği umuduyla 
bugünleri atlatmaya çalõşõyor. 
Fiyat baskõsõnõn aşõlmasõnõ ve 
döviz üzerindeki baskõnõn 
hafifletilmesini ümit 
ediyoruz. Finansmana erişim 
sorunu da çözülmeli. 

 

Kurulu güç 110 bin 
megavata çõktõ 

Bülent Şen-
Enerji Meslek 
Komitesi: 2024 
Temmuz ayõ 
itibariyle 
Türkiye�nin 
toplam elektrik 

kurulu gücü 110 bin 367 
megavat oldu. Bu rakam, 
2002 yõlõnda 32 bin megavattõ. 
100 bin megavatõn üzerinde 
kurulu gücü olan bir ülkeyiz. 
Kurulu güç mevsim 
şartlarõna veya kaynaklara 
göre değişiyor. Kurulu gücün 
yüzde 29.2�sini HES, yüzde 
22.4�ünü doğalgaz, yüzde 
13.6�sõnõ GES, yüzde 11�lik 
kõsmõ rüzgar, yüzde 10.4�ünü 
linyit ve yerli kömür, yüzde 
9.4�ünü ise ithal kömür 
oluşturuyor. Yenilenebilir 
enerjinin devreye girmesi 
fiyatlarõ düşürüyor. Bu 
durum sanayicilerin işini 
kolaylaştõracak. Sanayiciler 
bana �Ne zaman yenilenebilir 
enerjiye geçelim?� diyor. Ben 
de �Hemen şimdi geçin� 
diyorum. 

  

�İstanbul Ticaret 
Portalõ� kuralõm 

Mehmet 
Cebeci-Toptan 
ve Dõş Ticaret 
Meslek 
Komitesi: 
200�den fazla 
gencimize 

ticaret mektebinde hizmet 
verdik. Sayõmõzõ artõrmaya 
devam ediyoruz. Meclis 
üyelerimizi de 
programlarõmõzda görmek 
isterim. Gençler oldukça 
istifade ettiler. Tüccarõmõzõn 
bulunabilirlik problemi var. 
Eskiden sarõ renkli altõn 
rehber vardõ. Otellere 
gittiğimizde görürdük. 
Orada tüccarõmõzõn kayõtlarõ 
vardõ. Bugün onun yerine 
Google gibi arama motorlarõ 
var. Burada oldukça kirli 
bilgi kaynağõ bulunuyor. 
Yani yurtdõşõndan biri, 
Türkiye�de herhangi bir 
ürün üreticisini aradõğõ 
zaman, kirli veya 
manipülatif bilgilerle 
karşõlaşõyor. Hem bunun 
önüne geçmek hem de 
tüccarõmõza hizmet vermek 
amacõyla �İstanbul Ticaret 
Portalõ� kurulmasõnõ ve bu 
portalõn giriş kayõtlarõnõn 
tüccarõmõz tarafõndan 
yapõlmasõnõ öneriyorum. 
Kayõtlar tüccar tarafõndan 
yapõldõğõ takdirde, çok hõzlõ 
bir şekilde yüzbinlerce giriş 

olacağõndan dolayõ portal 
süratle ilk sõralara gelecek. 
Aynõ zamanda tüccarõmõz da 
kendi ürün gruplarõnõn 
bulunmasõnõ istedikleri 
şekilde anahtar kelimeleri 
girebilir. Bu, hem bizim veri 
tabanõmõza hem de 
uluslararasõ ticaretimize 
katkõ sağlayacak.  

 

Denetleme 
mekanizmasõ  
adil olmalõ 

Ertuğrul 
Yõlmaz-İnşaat 
Malzemeleri 
Meslek 
Komitesi: 
Müteahhitlik 
sektöründe 

yabancõya konut satõşõnda 
sõkõntõ var. Denetleme 
mekanizmasõnõn adil ve 
doğru işlemesinin ülkemiz 
müteahhitlik sektörünün 
kalitesini artõracağõ gibi 
sektör tarafõndan da 
destekleneceğine 
inanõyorum. Önceki 
dönemlerde yabancõya 
vatandaşlõk hakkõ için 
rakamlarõ yükseltilmiş 
gayrimenkul satõlmõş. 
Devletimiz de bu 
usulsüzlüğün engellenmesi 
için GABİM adlõ kuruluşa 
yetki verdi. GABİM, 
yabancõlara gayrimenkul 
satõşlarõnda değer 
araştõrõyordu. İlk etapta iyi 
başladõ. Ancak sonra 
müteahhitler mağdur edildi. 
Nerdeyse satõşlarõn 
tamamõna red verildi. 
Yabancõ yatõrõmcõ 
engellenince sektör finans 
sorunu yaşadõ. Yetkililere, 
�GABİM şartõ kaldõrõlmalõ. 
Yapõlan satõşlarõ bağõmsõz 
denetim kuruluşlarõ 
denetlesin� talebimizi ilettik. 
Bir önceki Çevre, Şehircilik 
ve İklim Değişikliği 
Bakanõmõza sorunu 
aktardõğõmõzda, mağduriyet 
oluştuğunu kabul etmişti. 
Sorunun çözüleceğini ve 
bağõmsõz denetimin 
yaptõrõlacağõnõ söylemişti. 
GABİM kaldõrõlmõş fakat 
GEDAŞ isimli başka bir 
kuruluşa yetki verilmiş. 
Aynõ işleyiş devam etti ve 
sorun çözülmedi. Konutta, 
yabancõ yatõrõmcõ 
küstürülüyor ve 
satõşlarõmõza engel olunuyor. 
Gayrimenkul yatõrõm 
ortaklõklarõnda ise böyle bir 
şart yok, yani haksõz 
rekabete de yol açõyor. İç 
piyasada konut satõşõ zaten 
çok az. Yabancõ yatõrõmcõya 
engel olunmamalõ. Bu 
sorunun çözümünü ve 
bağõmsõz denetim şartõnõn 
gelmesini talep ediyoruz. 

 

Gayrimenkuldeki 
sorunlar birçok 
sektörü etkiliyor   

Uğur 
Akçadağ-
Gayrimenkul 
Hizmetleri 
Meslek 
Komitesi: 
Gayrimenkul 

sektöründeki sorunlar sadece 
emlakçõlarõ ve inşaatçõlarõ 
ilgilendirmiyor. Zincirleme 
olarak birçok sektörü 

etkiliyor. Televizyon 
haberlerinde gayrimenkul ile 
ilgili birçok sorunu 
görüyorsunuz. Ev sahibi ve 
kiracõ sorunlarõ sõk sõk 
haberlere konu oluyor. Kiracõ 
çõkarmak için birçok sahte 
satõş da oluyor. Bu sorunlara 
çözüm bulmak zorundayõz; 
çünkü sektör yavaş yavaş 
eriyor. İnşaat sektöründe de 
büyük sorunlar var. İnşaat 
maliyetleri yüzde 72 arttõ. 
Satõşlar durdu. Bugün 100 bin 
lira maaş alan bir vatandaşõn 
konut alma imkanõ kalmadõ. 
O zaman yabancõ yatõrõmcõ 
dõşõnda bir seçenek de 
kalmõyor. Gelinen durumdan 
emlakçõlar da inşaatçõlar da 
memnun değil. Artan faizler 
ve konut kredisinin 
zorlaşmasõ sektörü 
durdurdu. Peki, bu evleri kim 
alacak? Faizlerin yükselmesi 
herkesin elini kolunu bağladõ. 
Bu durum kiralarõ da etkiledi. 
Ortak çözüm konusunu 
sektörün büyükleriyle bir 

araya gelip konuşmak 
istiyoruz. 

 

Hepimizin ortak 
problemi: Faiz 

Mustafa 
Zeytin-İnşaat 
Malzemeleri 
Meslek 
Komitesi: 
Sektörümüzün 
yaşadõğõ ortak 

problemlerin en başõnda 
yüzde 60�larõ bulan yüksek 
faiz var. Bu kadar yüksek 
faizin olduğu yerde kimse 
gayrimenkule ve yatõrõma 
dönmez. Faizi aşağõ 
düşürmediğiniz sürece 
içerde talebin oluşma şansõ 
yok. Kamuda tasarruf diye 
yola çõkõldõ. Kamuda 
tasarruf dedikten sonra 
farklõ paketler çõkõyor. Yurt 
dõşõ çõkõş harçlarõna 
karşõyõm. Haftada bir yurt 
dõşõna gidenler var. Bu yurt 
dõşõ harçlarõnõn kaldõrõlmasõ 

için İTO olarak teklifte 
bulunabiliriz. Yurt dõşõ çõkõş 
harcõnõn tamamen 
kaldõrõlmasõ lazõm. 
Komitemizin en önemli 
konusu; finansmana ulaşõm 
zorluğu. Ara eleman bütün 
sektörlerin sorunu. Yurt 
dõşõndan kontrolsüz göç 
olmamalõ. Taşõma suyuyla 
değirmen dönmez. Teknik 
ve meslek liselerine önem 
verip, kendi elemanlarõmõzõ 
kendimiz yetiştirmemiz 
lazõm. Çocuklarõmõzõ 
meslek sahibi yapmalõyõz. 

 

Odamõzõn  
bilgi bankasõ 
güncellenmeli 

Hacõ 
Demir-Mali 
Müşavirlik 
Meslek 
Komitesi: 
Vergi paketiyle 
ilgili olarak bir 

kõsõm maddeler basõna 
sõzdõrõldõ. Taslak en azõndan 
biraz daha netleştirilip, 
kamuoyunun görüşü 
alõnarak yapõlmalõ. Taslağõn 
eğer somutlaşmõş başlõklarõ 
varsa ve kamuoyuyla 
paylaşõlõrsa, daha net 
ifadelerle bizler de 
görüşlerimizi paylaşõrõz. En 
azõndan hükümetimiz 
burada tüccarõn sesini daha 
iyi duyarak, tasarõya son 
halini vermiş olur. Odamõzõn 
bilgi bankasõ uzun süredir, 
yõlbaşõndan bu yana 
güncellenemedi. Bu konuda 
çokça şikâyet alõyoruz. 
Güncellemeler bir an önce 
tamamlanmalõ. Buradaki 
sorunumuz ne ise bir an önce 
giderilmeli. Bu durumu 
özellikle yabancõ firmalara 
anlatamõyoruz. Biz tescili 
yapõyoruz. Ancak Oda�nõn 
bilgi bankasõnda hâlâ 
2023�teki bilgi görününce 
işlem yapõlmadõğõnõ 
düşünüyorlar.
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PERSPEKTİF
Dr. Can GÜRLESEL

Ekonomi programõnõn temel hedefi olan 
dezenflasyon süreci başladõ. Dezenflasyon 
sürecinde temmuz-eylül dönemi enflasyonu 
önemli olacak. Sõkõlaşmanõn süreceği bu 
dönemde reel sektör ve hane halklarõ da 
zorlanmaya devam edecek.   

1. Enflasyonda düşüş  
Haziran ayõnda enflasyonda yaşanan 

düşüşle dezenflasyon süreci fiilen başladõ. 
Merkez Bankasõ�nõn tahmin ettiği gibi mayõsta 
tüketici enflasyonu yüzde 75.5 ile en yüksek 
seviyeye ulaştõ. Haziran ayõndan itibaren ise 
dezenflasyon sürecine girileceği 
öngörülmüştü. Haziran ayõnda aylõk TÜFE 
yüzde 1.64 oldu ve yõllõk TÜFE yüzde 71.6�ya 
geriledi. Yõllõk çekirdek enflasyon yüzde 
71.41�e indi. Aylõk üretici fiyatlarõ yüzde 1.38, 
yõllõk ÜFE ise yüzde 50.09 arttõ. Haziran 
ayõndaki düşüşler büyük ölçüde baz etkisiyle 
gerçekleşti. Temmuz ayõnda akaryakõta, 
alkollü içeceklere, tütün ürünlerine yüksek 
ÖTV zamlarõ yapõldõ. Kira artõşlarõnda yüzde 
25 sõnõrõ kaldõrõldõ. Temmuz enflasyonunda 
bunlarõn etkisi görülecek. Ancak geçen yõl 
temmuz ayõnda yüzde 9.49 olan TÜFE 
nedeniyle 2024 yõlõ temmuz ayõnda yine 
kuvvetli bir baz etkisi yaşanacak. 

2. İç talep yeterince yavaşlamõyor olabilir 
Merkez Bankasõ, haziran ayõ toplantõ 

tutanaklarõ açõklandõ. Buna göre, iç talebin 
yeterince yavaşlamõyor olabileceği belirtildi. 
Merkez Bankasõ, 2023 haziran ayõndan itibaren 
para politikasõnda sõkõlaşma uyguluyor ve 
temel amacõ, enflasyonist baskõlarõ azaltmak 
için iç talebin sõnõrlanmasõdõr. Yõlõn ikinci 
çeyrek döneminde kartla yapõlan alõşverişlerde 
reel büyüme gerçekleşti. Tüketim malõ 
ithalatõnda artõş sürüyor. Hizmetler 
enflasyonunda katõlõk yaşanõyor. Geçmiş 
enflasyona dönük fiyatlama alõşkanlõklarõ da 
halen sürüyor. Merkez Bankasõ, iç talebi 
yakõndan izlemeye devam ediyor ve enflasyon 
beklentilerinin bozulmasõ halinde ilave 
sõkõlaşma adõmlarõ atabileceğini açõkladõ. 

3. Sõcak döviz akõşõ yavaşlayacak 
Yerel seçimler sonrasõ ekonomi programõ 

kararlõlõkla ve kuvvetlendirilerek 
sürdürülüyor. Türkiye�nin risk primi önemli 
ölçüde düştü. Tüm bu gelişmelere bağlõ olarak 
yurt dõşõndan önemli bir kaynak girişi 
sağlandõ. Yurt içinde de yerleşikler dövizden 
TL�ye hõzlõ bir dönüş gerçekleştirdi. Merkez 
Bankasõ, önemli ölçüde döviz satõn alarak 
rezervlerini artõrdõ. Temmuz ayõ ile yurt 
dõşõndan sõcak döviz girişi giderek 
yavaşlayacak. Yine yerleşiklerin TL�ye dönüşü 
de yavaşlayacak. Türkiye�nin gri listeden 
çõkõşõnõn da etkisiyle yõlõn ikinci yarõsõnda  
daha uzun vadeli döviz girişlerinin  
olmasõ bekleniyor.  

4. Reel kesim ve hane halklarõ 
sõkõlaşmaya ne kadar dayanacak 

Enflasyonla mücadelede uygulanan 
sõkõlaşma politikalarõ, reel kesim ile hane 
halklarõ üzerindeki baskõsõnõ artõrõyor. Reel 
kesim yüksek faizler, TL�nin değerlenmesi ve 
iç talebin yavaşlamasõndan sõkõntõ çekiyor. 
Temmuz döneminde asgari ücrete artõş 
yapõlmadõ. Özel sektörde sõnõrlõ artõşlar 
gündemde. Yüksek enflasyon karşõsõnda hane 
halklarõnõn sõkõntõlarõ artõyor. Üç büyük işçi 
sendikasõ, çalõşanlar adõna ortak hareket 
etmeye karar verdi. Programõn başarõsõ, reel 
sektör ve hane halklarõnõn ne kadar 
dayanabileceğine bağlõ hale geldi. 

5. Yeni vergi paketi bekleniyor  
Haziran ayõnda yeni vergilerin ihdas 

edilmesine dönük olarak torba yasa meclise 
gelecek ve kanunlaşacak. Yeni vergi 
düzenlemeleri içinde KDV istisnalarõnõn 
azaltõlmasõ, asgari kurumlar vergisi 
uygulanmasõ, kripto ve menkul kõymet 
kazançlarõnõn vergilendirilmesi, konut ve 
gayrimenkul yatõrõmlarõ ve getirileri için 
vergiler vb. düzenlemeler üzerinde çalõşõlõyor. 
Yeni vergiler bütçeye gelir yönünden katkõ 
sağlayacak, ancak başta konut olmak 
sektörlerde yeni dengeler kurulacak. 

6. TL�de değerlenme ve yüksek faizlere 
devam 

Türk Lirasõ yerel seçimler sonrasõ ekonomi 
programõnõn kararlõlõkla uygulanmasõ, yurt 
dõşõ döviz girişi ve yerleşiklerin TL�ye dönüşü 
sonucu reel olarak değer kazanõrken, nominal 
olarak da durağanlaştõ. Temmuz ve ağustos 
aylarõnda da TL�nin nominal olarak durağan 
kalacağõ tahmin ediliyor. Sõcak para girişinin 
yerini yaz aylarõnda geleneksel turizm dövizi 
girişleri alacak. Türk Lirasõ faizlerin de en 
azõndan 2 ay daha yüksek kalacağõ 
öngörülüyor. Bunlara bağlõ olarak TL yaz 
aylarõnda durağan kalõrken reel olarak 
değerlenmeye devam edecek. Dezenflasyon 
sürecinde önümüzdeki 3 ayõn enflasyonu çok 
önemli olacak. Bu nedenle özellikle temmuz 
ve ağustos aylarõnda faizlerin yüksek kalmasõ 
isteniyor. Faizlerde iç talebi artõracak bir 
gevşeme olmayacak. 

Dezenflasyon  
süreci başladõ

DEZENFLASYON SÜRECİNİN 
BAşARISI, REEL SEKTÖR VE 

HANE HALKLARININ SIKILAşTIRMAYA 
NE KADAR DAYANACAKLARINA  
BAğLI OLACAK.   
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Kamuda yerli 
ürün tercihi 
yüksek 
teknolojiyi 
artõracak
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KATILIM BİLGİSİ

Katılım Bedeli                                   :  1.850 Euro / m²

Minimum Stant Alanı                     :  6 m2

Akif Gönülcü

0212 455 61 19
0530 931 31 08
akif.gonulcu@ito.org.tr

Gökhan Çapkın

0212 455 61 16 
0530 664 86 22
gokhan.capkin@ito.org.tr 

Ş

MWC BARCELONA 2025

İnovasyon ve ileri teknolojiyi bir araya getiren, dünyanın en büyük mobil teknolojileri fuarı •
•

•
•

120.000 m² alanda 8 salon 2.400'ü aşkın katılımcı

202 Ülkeden 88.500’ü ziyaretçi, %73’ü uluslararası, %50’si üst düzey yönetici

1.000'den fazla konuşmacı 

• 
• 

• 

2.400'den fazla uluslararası basın mensubu

40 Ülke pavilyonu

İstanbul Ticaret Odası’nın 2014 yılından itibaren gerçekleştirdiği

Türkiye Milli İştiraki’nin yükselen başarı grafiği

KATILIM BEDELİNE DAHİL HİZMETLER

•

•

•

Stant inşaat organizasyonu

Ürünlerin nakliye, gümrükleme ve sigorta işlemleri

Fuar web sitesinde firma bilgilerinin yer alması

Türkiye Milli İştirak broşüründe firma bilgilerinin yer alması

Fuar giriş kartı (Fuar idaresince belirlenecek limit dahilinde)

Fuar süresince iletişim ve ikram hizmetleri

T.C Ticaret Bakanlığı’nın teşvik işlemleri hakkında bilgilendirme

Stant üzerinde yer alacak LED ekranda, katılımcı firma tanıtım filminin sunulması

•

•

•

•

•

ŞEREF KILIÇLI 

İSTANBUL Ticaret Odasõ, �Kamu 
İhale Mevzuatõ Kapsamõnda 
Yaşanan Sorunlara İlişkin Görüş 

Değerlendirme� konulu toplantõ 
gerçekleştirdi. İTO Yönetim Kurulu 
Üyesi Murat Hazõroğlu 
başkanlõğõnda yapõlan 
toplantõya, İTO Meclis ve 
Komite Üyeleri ile sektör 
temsilcileri katõldõ. 
Toplantõda 41 meslek 
komitesinin kamu 
ihalelerinde yerli malõ 
kullanõmõna ilişkin 
sorunlarõ ve talepleri, 
sektörler özelinde ele 
alõndõ. Yerli malõ kullanõmõnõn 
artõrõlmasõnda atõlacak adõmlarõn 
Türkiye�nin yüksek teknolojili 
üretime sağlayacağõ katkõlar ve 
süreçlerin verimliliğine etkileri de 

gündeme getirilen konular 
arasõnda yer aldõ. 

ORTAK ÇALIŞMA 
Sektörlerden kamu ihale 

mevzuatõ konusundaki talep ve 
önerilerini aldõklarõnõ belirten İTO 
Yönetim Kurulu Üyesi Murat 

Hazõroğlu, ilgili 
makamlara iletilecek 
ortak bir çalõşmanõn 
veri ve analizlerle 
desteklenerek 
başarõyla ilerlediğini 
söyledi. Hazõroğlu, 
görüş ve önerileriyle 
sürece katkõda bulunan 
meslek komitelerine de 

teşekkür etti. Sektör temsilcileri, 
4734 sayõlõ Kamu İhale Kanunu�nda 
yer alan �Mal alõmõ ihalelerinde 
yerli malõ teklif eden istekliler 
lehine, yüzde 15 oranõna kadar 

fiyat avantajõ sağlanabilir� 
düzenlemesinin önemli bir avantaj 
olduğunu, özellikle yerli imalat 
sanayinin ürünlerinin kullanõmõ 
konusunda yeni bir teşvik sistemi 
üzerinde de çalõşõlmasõ gerektiğini 
kaydetti.  

İSTİHDAMA KATKI 
Sektör temsilcileri, yerli malõnõn 

tercih edilmediği kamu 
ihalelerinde, nedeni konusunda 
taraflara bilgi verilmesinin de 
önemli faydalar sağlayacağõnõ, 
firmalarõn bir eksiklik varsa 

geliştirilmesi yönünde çalõşmalar 
yapabileceğini de ifade etti. Yerli 
malõ kullanõmõnõn teşvik 
edilmesinin yatõrõmlarõ  
artõrmanõn yanõnda ürünlerin 
katma değerini artõran 
markalaşmaya da destek olacağõnõn 
altõ çizildi. Kamu ihalelerinde  
ithal kömür yerine, yerli kömürün  
tercih edilmesi talebi de gündeme 
getirildi. Yerli kömürün tercih 
edilmesinin istihdamõn 
artõrõlmasõna ve cari açõğõn 
azaltõlmasõna doğrudan etki 
edeceğine de dikkat çekildi. 

Kamu ihale mevzuatõ konusunda talep ve önerilerini dile 
getiren sektör temsilcileri, yerli malõ tercihinin artmasõnõn 
yüksek teknoloji yatõrõmlarõna ve markalaşmaya da olumlu 
yansõyacağõna dikkat çekiyor. 

Meslek komitelerinden kamu ihale 
mevzuatõ konusunda gelen taleplerden 
bazõlarõ şu şekilde: 

n Teknik ve idari şartnamelerin; 
verimliliği ve fonksiyonelliğini 
sağlayacak, rekabeti engelleyici 
hususlar içermeyecek ve bütün 
istekliler için fõrsat eşitliği 
sağlayacak şekilde 
düzenlenmesi. 

n İhaleye katõlõmda yeterlilik kriteri 
olarak talep edilen belgelerin 
ülkemizde geçerliliği olan 
belgelerden seçilmesi. 

n Yabancõ menşeli bileşenleri olan 
ürünlerin yerli malõ belgesi alma 
kõstaslarõnõn sõkõ denetime tabi 
tutulmasõ. 

n İdarelere ve Kamu İhale Kurumu�na 
yapõlan şikayet/itirazen şikayet 
prosedürlerinin yeniden 
düzenlenmesi. 

n Kamu ihalelerinin denetiminde, 
Kamu İhale Kurumu�nun 
etkinliğinin artõrõlmasõ. 

n Kanun yapõcõlar tarafõndan mevzuat 
düzenlemelerinin uygulama ile eş 
zamanlõ ve mevzuata uyumlu 
gerçekleştirilmesinin sağlanmasõ. 

n İhale hukukunda; idarenin 
takdirine bõrakõlmayõp zorunlu 
kõlõnan ve sözleşme tasarõlarõnda 
tek yanlõ olarak uygulanan cezai 
şartlarõn, istekliler ve görevliler 
açõsõndan eşit sorumluluk ve 
cezai şart yüklenecek şekilde 
yeniden düzenlenmesi. 

n Kamu alõmlarõnda dõşa bağõmlõlõğõn 
azaltõlmasõ ve yerli malõ alõmõna 
yönelik düzenlenen ihale 
şartnamesi sayõsõnõn çoğaltõlmasõ 
amacõyla yerli üretimi artõracak 
tedbirler alõnmasõ.

Verimliliği ve 
fonksiyonelliği  
sağlayacak 
öneriler





İstanbul ticaret 
Üniversitesi Hukuk 
Fakültesi Özel Hukuk 
bölümü başkanõ Prof. Dr. 

Şahin akõncõ, 
üniversitenin 
öğrencilere sunduğu 
imkanlarõ ve hukuk 
eğitimindeki 
avantajlarõ anlattõ. 
Prof. Dr. akõncõ, 
İstanbul�un kültürel 
ve akademik 
olanaklarõnõn, 
üniversitenin burs 
imkanlarõnõn ve akademik 
kadrosunun, İstanbul ticaret 
Üniversitesi Hukuk Fakültesi�ni 
tercih etmek için önemli 
olduğunu vurguladõ.  
�İyi hukukçu yetiştirmeyi 
hedefliyoruz� diyen Prof. Dr. 
akõncõ, şöyle devam etti: 

�Yetiştirdiğimiz öğrencilerimiz 
daha sonra değişik meslek 
gruplarõna, meslek dallarõna 
dağõlõrlar. ama iyi hukukçu 

olurlarsa her alanda 
kendilerine iş 
bulabilirler.� 

ÖĞRENCİ BUNU 
İSTEMELİ 

Öğrenci adayõnõn, 
�ben iyi hukukçu 
olmak istiyorum� 
demesi gerektiğini 
vurgulayan Prof. Dr. 

akõncõ, �Hukukçular toplumda 
çok önemli bir yer işgal ederler 
ve toplumu yönlendirirler. 
Hukuk fakülteleri, geniş kariyer 
ve iş imkanlarõ sunuyor. 
bununla birlikte hukukçuluk 
ağõr bir sorumluluğu gerektirir. 
Çünkü adalet dağõtõmõyla 

ilgilidir. bu mücadeleyi göze 
alanlara hukuk fakültesini 
tavsiye ederim� dedi. 

KAYNAKLAR VE 
KÜTÜPHANE 
Öğrencinin durumu dõşõnda 

en önemli faktörün öğretim 
üyesi olduğunu belirten Prof. 
Dr. akõncõ, �Hem hukuku bilen 
hem iyi aktaran hem işini seven 
ve bunu öğrencileriyle  
paylaşan hocalara ihtiyaç var. 
ayrõca hukuk eğitiminde 
kütüphaneler ve kaynaklar da 
son derece önemli� şeklinde 
konuştu. 

MANTIK VE 
MUHAKEME İŞİ 
Prof. Dr. akõncõ, hukuk 

eğitiminin zor olup olmadõğõna 
dair sorularõ da şöyle yanõtladõ: 
�Hukuk eğitimi kolay değildir; 
çünkü toplum sürekli gelişiyor 
ve yeni problemler ortaya 
çõkõyor. bu, iyi bir hukuk 
bilgisini ve çok çalõşmayõ 
gerektirir. Ezbere dayanmaz 
diyemem ama hukuk eğitimi 
daha çok mantõk ve muhakeme 
işidir.�  

BURS İMKANLARI 
Öğrencilerin neden İstanbul 

ticaret Üniversitesi Hukuk 
Fakültesi�ni tercih etmeleri 
gerektiği konusunda da Prof.  
Dr. akõncõ, şunlarõ söyledi: 
�İstanbul ticaret Üniversitesi 
Hukuk Fakültesi�nde okumak 
demek, İstanbul�da okumak 
demektir. Üniversitemizin  
geniş burs imkanlarõ, nitelikli 
akademik kadrosu ve 
kütüphane imkanlarõ tercih 
sebeplerindendir. ayrõca  
hoca-öğrenci diyaloğu üst 
düzeyde ve uygulamalõ eğitim 
için duruşma salonlarõ gibi 
imkanlarõmõz var.� 
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İstanbul Ticaret Üniversitesi Elektrik-Elektronik 
Mühendisliği Bölümü, fizik ve doğa bilimlerine 
meraklõ öğrenciler için ideal. Teknolojiyi ve yapay 
zekayõ kullanarak yetişen öğrenciler, deneysel 
çalõşmalarla iş hayatõna hazõrlanõyor.  

ERTAN ERYILMAZ 

İstanbul ticaret 
Üniversitesi Mühendislik 
Fakültesi Elektrik-
Elektronik 

Mühendisliği bölüm 
başkanõ Prof. Dr. Fatih 
Üstüner, bölümün 
öğrencilere sunduğu 
imkanlarõ anlattõ. 
Elektrik-elektronik 
mühendisliğinin, doğa 
bilimleriyle haşõr neşir 
olmak isteyen öğrenci-
ler için ideal bir meslek 
olduğunu söyleyen Prof. Dr. 
Üstüner, �Fizikle uğraşõyoruz. bu 
yüzden fizikle ilgili altyapõya 
sahip olan öğrenciler için bu 
mühendislik dalõ en temel 
mesleklerden biri� dedi.  

PRATİK VE TEORİ 
Üniversitede öğrencilerin 

meslek hayatõnda 
karşõlaşabilecekleri unsurlara 
eğitimlerinde ağõrlõk verdiklerini 
kaydeden Prof. Dr. Üstüner, 
�temel müfredatõmõz matematik 
ve fizik ağõrlõklõ. ancak 
öğrencilerimizi proje yönetimi, 
sistem mühendisliği, problem 
çözebilme ve diğer beceriler 
açõsõndan yetiştirmeye gayret 
ediyoruz. Klasik müfredatõn 
sõnõrlarõ içinde kalmayõp pratik 
hayatta karşõlaşabilecekleri 
unsurlar hakkõnda da 
bilgilendirme yapõyoruz� 
şeklinde konuştu. 

PARTNERLİK VE 
İŞBİRLİKLERİ 
Mühendislik fakültesinin ve 

üniversitenin öğretim üyelerinin 
çeşitli kurumlarla kurduğu 
işbirlikleri olduğunu vurgulayan 
Prof. Dr. Üstüner, şunlarõ söyledi: 

�Örneğin, tÜsaŞ�õn 
lift up Programõ�na 
katõlõyoruz. tÜbİtaK 
2209a ve 2209b lisans 
projeleri destekleme 
burslarõna 
öğrencilerimizi 
yönlendiriyoruz. bir 
hocamõz, IEEE�nin 
türkiye bölümünde 
mesleki koordinatör 
olarak görev yapõyor. 

tÜbİtaK, bİlGEM, bEDaŞ gibi 
kurumlarla işbirliği 
protokollerimiz mevcut.�  

TEKNOLOJİ VE  
YAPAY ZEKA 
teknolojinin tüm imkanlarõnõ 

eğitim ve öğretimde kullanmaya 
çalõştõklarõnõ kaydeden Prof. Dr. 
Üstüner, �Yapay zekanõn doğru 
kullanõmõ konusunda 
öğrencilerimizi yönlendiriyoruz. 
Yapay zeka, rutin işleri gerçekleş- 
tirirken entelektüel tarafõ hâlâ 
insanõn gerçekleştirebileceği bir 
dünya sunuyor� diye konuştu.  

UYGULAMALI 
HAZIRLIK   
Deneysel öğrenmenin 

müfredatta daha fazla yer almasõ 
için çalõştõklarõnõ söyleyen Prof. 
Dr. Üstüner, �teorik içeriğinin 
yanõ sõra derslerimizi 
uygulamaya dayalõ gösteriler ve 
deneysel çalõşmalarla 
zenginleştiriyoruz. böylece 
öğrencilerimizin iş hayatõna daha 
gerçekçi şekilde hazõrlanmalarõnõ 
sağlamaya çalõşõyoruz� dedi. 

Deneyimsel 
öğrenmeyle işe 
hazõrlõyoruz  

Akademik 
kadromuzla  

tercih sebebiyiz 

İstanbul 
Ticaret 

Üniversitesi 
Hukuk 

Fakültesi, 
�Ben iyi bir 

hukukçu 
olmak 

istiyorum� 
diyen adaylar 

için hazõr. 
Üniversitenin 

akademik 
kadrosu, 

kaynaklar ve 
burslar, 

İstanbul�da 
hukuk 

okumak için 
ideal ortam 

sağlõyor. 

Öğretim 
üyelerinin  
uzmanlõk 
alanlarõ  

Elektrik-Elektronik 
Mühendisliği Bölümü�nde 
öğrenci başõna öğretim üyesi 
sayõsõnõn yüksek olduğunu 
belirten Prof. Dr. Fatih Üstüner, 
�Öğretim üyelerimizin çok 
çeşitli alanlarda uzmanlõklarõ 
var. Bir öğretim üyemiz, 
haberleşme alanõnda savunma 
sanayi projelerinde yer alõyor. 
Bir başkasõ, elektromanyetik 
uyumluluk alanõnda ülkemizde 
otorite. Elektrik iletimi, dağõtõmõ, 
üretimi konusunda uzman bir 
hocamõz var. Yenilenebilir 
enerji kaynaklarõ üzerine 
araştõrmalar yapan hocamõz da 
mevcut� dedi. 

Özelde ve 
kamuda  
yüksek lisans  

İstanbul Ticaret 
Üniversitesi Hukuk 
Lisansüstü Programlarõ 
hakkõnda bilgi veren Prof. Dr. 
Şahin Akõncõ, �Bizde hem 
özel hukukta hem de kamu 
hukukunda yüksek lisans 
imkânõ var. Doktora imkanõ 
şimdilik özel hukukta  
mevcut, ancak ileride kamu 
hukukunda da açõlmasõ 
planlanõyor. Yüksek lisans ve 
doktora programlarõ daha üst 
seviyede, uzmanlõk seviye- 
sinde bilgiler verir� dedi.
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Dostlukla ticareti  
daha da artõralõm 

SÜMEYRA YARIŞ TOPAL 

almanya Giessen-
Friedberg Ticaret Odasõ Genel 
Sekreteri matthias leder, 
İstanbul Ticaret Odasõ Başkan 
yardõmcõsõ mehmet 
Develioğlu�nu ziyaret etti. İTO 
Genel Sekreteri Prof. Dr. nihat 
alayoğlu�nun da katõldõğõ 
görüşmede, iki ülke 
arasõndaki dostluk ilişkilerinin 
ticarete daha fazla yansõmasõ 
gerektiği belirtildi. Develioğlu 
görüşmede, almanya�nõn 
Türkiye�nin en büyük ticari 
ortaklarõndan biri olduğunu 
vurgulayarak, şunlarõ söyledi: 

�almanya�daki 
vatandaşlarõmõz  
sayesinde kültürel bağlarõmõz 
da çok kuvvetlendi. 
İlişkilerimizi, potansiyelimizi 
daha da artõrmak için 
kullanabiliriz.�   

Giessen-Friedberg Ticaret 
Odasõ Genel Sekreteri 
matthias ise yaptõğõ 
konuşmada, �Bizlerin  
Türk dostlarõ o kadar fazla ki, 
bir aile gibi olduğumuz 
insanlar var. Bu güzel ilişkiyi 
her anlamda ileri taşõmak  
için elimizden geleni  
yapmaya hazõrõz�  
dedi.

mOTOrlU kara taşõtlarõnõn alõm satõm 
işlemlerini gerçekleştiren profesyonellerin, 
mesleki yeterlilik Kurumu (myK) 
tarafõndan belirlenen ulusal yeterliliklere 
belge almasõ gerekiyor. Bunun için 
�motorlu Kara Taşõtlarõ alõm Satõm 
Sorumlusu Seviye 5 mesleki yeterlilik 
Belgesi� sõnavõ yapõlacak. İstanbul Ticaret 
Üniversitesi Sõnav ve Belgelendirme 
merkezi�nin gerçekleştireceği sõnav  
için başvurular, 26 Temmuz�a kadar  
kabul edilecek.  

İKİ AŞAMALI 
Belge için yapõlacak sõnav, iki aşamada 

gerçekleştirilecek. İlk aşama meslekle ilgili 
genel bilgi, mevzuat bilgisi, iş sağlõğõ ve 
güvenliğiyle mesleki etik kurallarõ içeren 
çoktan seçmeli sorularõ içerecek. İkinci 
aşamada gerçek veya simüle edilmiş alõm 
satõm senaryolarõ üzerinden mesleki 
beceriler değerlendirilecek. Detaylõ bilgi ve 
başvuru işlemleri için sbm@ticaret.edu.tr 
e-posta adresi veya 444 0 413 4743 telefon 
numarasõ üzerinden İstanbul Ticaret 
Üniversitesi Sõnav ve Belgelendirme 
merkezi ile iletişime geçilebilir. 

Taşõt satõş sorumlusu sõnavõ  
için son tarih 26 Temmuz

İşi yeni atölyede  
öğrenecekler 

İTO ve MEB işbirliğiyle 2019�dan beri 54 okul ve  
60 bin öğrenciye hamilik yapõldõ. Mesleki Eğitim İş 
Birliği Protokolü kapsamõnda hamiliği İTO tarafõndan 
gerçekleştirilen Haydarpaşa Mesleki ve Teknik Anado- 
lu Lisesi (MTAL) de yeni CNC atölyesine kavuştu.  

OSMAN KUVVET 

İSTanBUl Ticaret Odasõ meclis ve 
Komite Üyelerinin hamiliğini 
yaptõğõ meslek liseleri, yeni 
donanõmlarõ, laboratuvar ve 

atölyeleriyle dikkat çekiyor. Kimi 
okulda hamilik kapsamõndaki alanda 
makina ve teçhizat desteği sağlanõrken, 
kimi okulda da mesleki atölyeler 
kuruluyor. mesleki eğitim İş Birliği 
Protokolü kapsamõnda hamiliği İTO 
tarafõndan gerçekleştirilen Haydarpaşa 
mesleki ve Teknik anadolu lisesi 
(mTal) de yeni CnC atölyesine 
kavuştu.  

YENİ CNC ATÖLYESİ 
maker CnC atölyesi açõlõş 

programõna; Çevre, Şehircilik ve İklim 
Değişikliği eski Bakanõ İdris Güllüce, 
milli eğitim Bakanlõğõ mesleki ve 
Teknik eğitim Genel müdürü ali 
Karagöz, Üsküdar Kaymakamõ adem 
yazõcõ, İstanbul İl milli eğitim müdür 
yardõmcõlarõ Hüseyin aydõn ve medet ekşi, 
Üsküdar İlçe milli eğitim müdürü Semih 
Durmuş, İTO yönetim Kurulu Üyesi münir 
Üstün, İTO meclis Başkan yardõmcõsõ 
mustafa Büyükdede ve Hami meclis Üyesi 
Doç. Dr. ayhan etyemez katõldõ. açõlõşta 
Haydarpaşa mTal müdürü lütfü  
Cevahir de hazõr bulundu. 

SON TEKNOLOJİ  
İTO yönetim Kurulu Üyesi ve mesleki 

eğitim Komisyonu 1. Bölge Sorumlusu 
münir Üstün, açõlõşta yaptõğõ konuşmada, 
2019�da başlayan hamilik projesiyle 
54 okulda 4 binin üzerinde öğretmene ve 
60 binin üzerinde öğrenciye destek 

olduklarõnõ belirtti. Üstün, �mesleki 
eğitime sahip çõkmak demek, geleceğimize 
sahip çõkmak demektir. Bu ilkeyle 
başlattõğõmõz hamilik projesi kapsamõnda 
okullara makina ve ekipman desteği 
sağladõk, son teknolojiye sahip laboratu-
varlar ve atölyeler kazandõrdõk� dedi. 

Haydarpaşa mTal 1968 mezunu olan 
Çevre, Şehircilik ve İklim Değişikliği eski 
Bakanõ İdris Güllüce, ithal eden ülke 
konumundan üreten ülke konumuna 
gelindiğine, bunda da meslek liselerinin 
çok önemli payõ olduğuna dikkat çekti. 
Okul hamisi meclis Üyesi Doç. Dr. ayhan 
etyemez de okulda yapõlan çalõşmalarla 
ilgili sunum yaptõ.  

İŞ DÜNYASI YANINDA 
İTO ve meB işbirliğiyle yürütülen 

�hamilik projesi� dahilinde iş dünyasõ, 
okullara laboratuvar, atölye ve malzeme 
ihtiyaçlarõ konusunda destek oluyor. Bu 
kapsamda Haydarpaşa mTal �maker CnC 
atölyesi� açõlmasõnda ve CnC makinalarõ 
tedariki konusunda, Benmaker yönetim 
Kurulu Başkanõ Fahrettin Gülener destek 
verdi. Fahrettin Güler�e verdiği 
desteklerden dolayõ plaket takdim edildi. 
Heyet üyeleri daha sonra açõlõşõ yapõlan 
CnC atölyesini gezdi. İTO yönetim Kurulu 
Üyesi münir Üstün, öğrencilerle sohbet etti 
ve çalõşmalar hakkõnda bilgi aldõ.

Meslek liselerine 4 yeni model
Milli Eğitim Bakanlõğõ 

(MEB), meslek liselilerin 
istihdamõnõn 
kolaylaştõrõlmasõ için 
�bölge�, �ihtisas�, �sektör 
içi� ve �sektöre entegre� 
olmak üzere 4 yeni okul 
programõnõn hayata 
geçirilmesini 
kararlaştõrdõ. Mesleki ve 
Teknik Anadolu 
liselerinde geliştirilecek 
istihdam odaklõ bu  
4 yeni model, gelecek 
eğitim-öğretim yõlõndan 
itibaren uygulamaya 
geçecek. 
MEB Mesleki ve Teknik 
Eğitim Genel Müdürü Ali 
Karagöz�ün verdiği 
bilgiye göre, mesleki 
eğitimde fõrsat eşitliğini 
karşõlamaya ve erişimi 
kolaylaştõrmaya  
yönelik yeni uygulama 
şöyle olacak: 

l Bölge okulu: Bölge 
okullarõ, işletmelerin 
yoğun olduğu 
yerlerde ve 

pansiyonlu olacak. 
İşletme eğitimine tam 
erişimin olmadõğõ 
bölgelerde 11�inci 
sõnõf öğrencileri 
yararlanacak.  

l İhtisas okulu: 

Meslek liselerinde  
53 alanda 114 dalda 
eğitim veriliyor.  
Bu alanlar içinde 
birbirlerini 
destekleyen ve aynõ 
eğitim ortamlarõnda 
olabilecek mesleki 
kümelenmeler 
oluşturularak �ihtisas� 
okullarõ hayata 
geçirilecek. 

l Sektör içi okul: 
�Sektör içi� özelliğe 
sahip okullarda ise 
üretim kabiliyeti  
çok güçlü ve 
kapasitesi büyük 
işletmelerin üretim 
altyapõsõyla meslek 
ve teknik eğitim 
süreci 
buluşturulacak. 

Öğrenciler, 9 ve 
10�uncu sõnõfta bu 
okullarda eğitim 
alacak. 11 ve  
12�inci sõnõfta ise  
o işletmenin üretim 
hattõna dahil 
olacaklar. 

l Sektöre entegre 

okul: Bu modelde 
mesleki ve teknik 
eğitim kurumlarõnõn 
içindeki alanlarõn 
sektörle 
ilişkilendirilmeleri 
sağlanacak. 
Öğrenciler, sektörel 
yoğunluğun 
bulunduğu yerlerdeki 
işletmelerde  
mesleki eğitime 
katõlacak ve  
böylece mesleki 
yeterlilikleri 
artõrõlacak. Bu 
modele meslek 
liselerinin 11 ve 
12�inci sõnõf 
öğrencileri dahil 
olacak. 

Sermaye Piyasasõ Kurulu 
(SPK) ile Türkiye İş Kurumu 
(İŞKUr) arasõnda �Finansal 
Okuryazarlõğõn 
yaygõnlaştõrõlmasõna yönelik 
İşbirliği Protokolü� imzalandõ.  

SPK Başkanõ İbrahim Ömer 
Gönül, aile ve Sosyal Hizmetler 
Bakanlõğõ ve Organize Sanayi 
Bölgeleri Üst Kuruluşu ile geçen 
ay protokol imzaladõklarõnõ 
belirterek, şunlarõ söyledi: 
�Protokolle birlikte İŞKUr 
vasõtasõyla istihdam edilecek 
kişilere öncelikli olmak üzere 
tüm paydaşlara finansal 
okuryazarlõk eğitimi vermeyi 
hedefliyoruz. ayrõca İŞKUr�da 
eğitici eğitimleri de planlõyoruz. 
eğitimler sonrasõnda finansal 
bilgiye sahip, doğru tutum ve 
davranõş içinde olan bir 

topluma ulaşmayõ 
amaçlõyoruz.� 

VİDEOLAR 
PLATFORMDA 
Finansal Okuryazarlõk 

Platformu�yla finansal 
okuryazarlõk alanõnda 
yüksek farkõndalõk 
oluşturmayõ amaçladõklarõnõ 
ve şu anda sitede  
6 kategoride, 52 video 
bulunduğunu belirten Gönül, 
�Oluşturulan içerikler, aile 
bütçesi yapabilme, 
finansal/finansal olmayan 
riskleri yönetebilme,  
finansal planlama becerisi 
kazandõrabilme, finansal 
piyasalarõ anlayabilme ve 
karar verebilme yetkinlikleri 
sağlayacaktõr� diye konuştu.

Finansal okuryazarlõk  
İŞKUR üzerinden geliştirilecek
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DİJİTAL KÖŞE

Doç. Dr. Adnan ERTEMEL

Akõllõ şehirler kavramõ, teknolojinin 
kent yaşamõnõ daha verimli, sürdürülebilir 
ve yaşanabilir hale getirmesi üzerine 
kurulu. Bu dönüşümde 5G teknolojisi, 
merkezi bir rol oynuyor. 5G�nin sunduğu 
düşük gecikme süresi ve yüksek veri 
aktarõm hõzõ, şehirlerde pek çok alanda 
devrim yaratõyor. Gelin, 5G�nin akõllõ şehir 
projelerinde nasõl kritik bir rol oynadõğõnõ 
inceleyelim. 

Trafik yönetimi 
Trafik yönetimi, akõllõ şehirlerin en 

önemli bileşenlerinden biri. 5G teknolojisi, 
sensörlerin, araçlarõn ve trafik õşõklarõnõn 
birbirine bağlanmasõnõ sağlayarak gerçek 
zamanlõ trafik yönetimi imkânõ sunuyor. 
Bu sayede, trafik sõkõşõklõğõ minimize 
edilebilir, yol güvenliği artõrõlabilir ve acil 
durum araçlarõna öncelik tanõnabilir. 
Örneğin, akõllõ trafik õşõklarõ, yoğunluğu 
anlõk olarak analiz ederek trafiği optimize 
edebilir ve bekleme sürelerini azaltabilir. 

Kamu güvenliği 
kamu güvenliği, şehir sakinlerinin 

huzur ve güven içinde yaşamalarõnõ 
sağlamak için kritik öneme sahip. 5G, hõzlõ 
ve güvenilir veri aktarõmõ sayesinde kamu 
güvenliği hizmetlerini daha etkin hale 
getiriyor. Güvenlik kameralarõ, dronelar ve 
acil durum iletişim sistemleri, 5G ile 
entegre edilerek olaylara anõnda müdahale 
edebilir. Ayrõca, büyük veri analitiği ve 
yapay zeka ile birleştiğinde, suçlarõn 
önceden tahmin edilmesi ve önlenmesi 
mümkün hale gelebilir. 

Enerji verimliliği 
enerji verimliliği, sürdürülebilir bir 

şehir yaşamõ için vazgeçilmez. 5G 
teknolojisi, enerji yönetimi sistemlerini 
daha akõllõ hale getiriyor. Akõllõ şebekeler, 
enerji tüketimini optimize ederken 
yenilenebilir enerji kaynaklarõnõn 
entegrasyonunu kolaylaştõrõyor. Örneğin, 
akõllõ binalar, enerji tüketimini anlõk olarak 
izleyerek ve ayarlamalar yaparak enerji 
tasarrufu sağlayabilir. Ayrõca, 5G destekli 
sensörler, sokak lambalarõnõn sadece 
ihtiyaç duyulduğunda yanmasõnõ 
sağlayarak enerji israfõnõ önleyebilir. 

Çevresel izleme 
Çevresel izleme, akõllõ şehirlerin 

sürdürülebilirliği için hayati öneme sahip. 
5G, hava kalitesi, su seviyeleri ve gürültü 
kirliliği gibi çevresel faktörlerin izlenmesini 
kolaylaştõrõr. Sensörler aracõlõğõyla toplanan 
veriler, anlõk olarak analiz edilerek çevresel 
sorunlarõn hõzlõca tespit edilmesini ve 
müdahale edilmesini sağlar. Örneğin, hava 
kalitesi sensörleri, hava kirliliğini anõnda 
tespit ederek yetkililere bildirimde 
bulunabilir ve gerekli önlemlerin 
alõnmasõnõ sağlayabilir. 

Edge teknolojisi ve akõllõ şehirler 
5G�nin yanõnda, edge teknolojisi de 

akõllõ şehirlerin geleceğini şekillendiren 
önemli bir bileşen olarak karşõmõza çõkõyor. 
edge teknolojisi, verilerin merkezi bir bulut 
yerine cihazlarõn kendisinde işlenmesini 
sağlar. Böylece gecikmeler minimize edilir 
ve gerçek zamanlõ karar verme süreçleri 
hõzlandõrõlõr. Bu sayede trafik yönetimi, 
kamu güvenliği ve enerji verimliliği gibi 
alanlarda daha hõzlõ ve verimli çözümler 
üretilir. Örneğin, akõllõ trafik õşõklarõ, kendi 
üzerinde işlem yaparak anlõk trafik 
verilerini analiz edebilir ve anõnda tepki 
verebilir. 

Gelecekte, 5G teknolojisi ile donatõlmõş 
akõllõ şehirlerin daha yaşanabilir ve verimli 
hale gelmesi bekleniyor. Şehirlerin her 
köşesinde bulunan sensörler ve cihazlar, 
topladõğõ verileri anlõk olarak analiz ederek 
daha bilinçli kararlar alõnmasõnõ 
sağlayacak. Örneğin, akõllõ su yönetim 
sistemleri, su kaynaklarõnõn verimli 
kullanõlmasõnõ ve israfõn önlenmesini 
sağlayacak. Ayrõca otonom araçlar ve 
dronelarõn, lojistik ve ulaştõrma 
sektörlerinde devrimsel etkisi olacak. 

5G teknolojisi, akõllõ şehir projelerinin 
hayata geçirilmesinde merkezi bir rol 
oynuyor. Trafik yönetiminden kamu 
güvenliğine, enerji verimliliğinden çevresel 
izlemeye kadar birçok alanda sunduğu 
avantajlar, şehirleri daha bağlantõlõ ve 
sürdürülebilir hale getiriyor. Gelecekte, bu 
teknolojinin daha da gelişmesiyle birlikte 
şehirlerimizin yaşam kalitesi artacak ve 
daha yaşanabilir hale gelecek. 

Akõllõ şehirler ve 5G:  
Kent yaşamõnõ 

yeniden şekillendiren 
teknolojiler

Teknopark 
İstanbul�da yerleşik 
ARS, zengin iklim ve 
toprak çeşitliliğine 
sahip Türkiye�de 
yetişen bitkileri 
kimyasal madde 
kullanmadan 
geliştirip, fonksiyonel 
gõda ve hammaddeler 
elde ediyor. ARS�nin 
geliştirdiği 
ürünlerden �yüksek 
protein içerikli 
zenginleştirilmiş 
kenevir tohum 
tozu�, 
vejetaryenler ve 
veganlarda 
protein 
ihtiyacõna da 
çözüm  
sunuyor.

ÖMÜR KIRBAŞLI 
 

T
�rkiye, endemik bitki çeşitliliği en 
zengin ülkeler arasõnda yer alõyor. 
Bu bitkilerden elde edilen üstün 
özellikli, zengin içerikli fonksiyonel 

ürünler, birçok hastalõğõn 
tedavisinde ilaç, 
hammadde ya da takviye 
edici gõda olarak 
kullanõlõyor. Türkiye�de 
yetişen bitkileri �zengin 
içerikli ve kaliteli� 
özellikleriyle katma değeri 
yüksek ürünlere 
dönüştürmeyi 
hedeflediklerini ifade eden 
ArS Biyoteknoloji San. ve 
Tic. Ltd. Şti kurucusu  
Prof. Dr. Aliye Aras, 
�Türkiye�de bu bitkiler üstün özellikte 
ürünler elde edilmek yerine ne yazõk ki çok 
ucuz fiyatlara ihraç ediliyor� diyor. Aras, 
ülke bitkilerini kullanarak geliştirdikleri 
ürünlerini, projelerini ve hedeflerini, 
istanbul Ticaret�e anlattõ. 

ZENGİN ENDEMİK YAPI 
n Şirketinizi kõsaca tanõtõr mõsõnõz? 

Hangi alanlarda faaliyet gösteriyorsunuz?  
�lkemiz coğrafi ve jeolojik yapõsõ, iklim 

çeşitliliği, mikroklima gibi etmenlerden 
dolayõ son derece zengin bir floraya sahip. 
Türkiye�deki takson (bitki sayõsõ) sayõsõ  
11 binden fazla olup endemizm oranõ yüzde 
32�dir. yapõlan sistematik çalõşmalarla bu 
sayõ artõyor. Zengin ve kaliteli bitki 
yapõsõndan dolayõ da ülkemizdeki bitkiler 
katma değeri yüksek ürünlere 
dönüştürülebilir. Ancak 
Türkiye�de bu bitkiler 
üstün özellikte ürünler 
elde edilmek yerine ne 
yazõk ki çok ucuz fiyatlara 
ihraç ediliyor. Defne 
yaprağõ, çörek otu, haşhaş 
tohumu, kekik ve 
birçoklarõ. 

KEŞFEDİLMEMİŞ BİTKİLER 
n Bu alanda çalõşmaya nasõl başladõnõz?  
Aslõnda doğada atõk ya da artõk diye bir 

şeyin olamayacağõ, bunlarõn çeşitli 
sektörlerde değerli hammaddelere ve 
ürünlere dönüştürülebileceği gerçeğini 
bilmek, ülkemizde keşfedilmemiş çok 
değerli bitkiler varken, farklõ ülkelerden 
farklõ bitkilerin getirilmesini ve ticaretinin 
yapõlmasõnõ kendi adõma doğru 
bulmuyorum. �lkemize gerçek anlamda 
başarõ, katma değer ve farklõ Ar-Ge alanlarõ 
açmak adõna bir akademisyen olarak 2020 
yõlõnda Teknopark istanbul tarafõndan 
�yalancõ iğde meyve ve tohum yağõnõn  
in vitro antioksidan özelliklerinin  
belirlenmesi� isimli projenin kabulü ile ArS 

Biyoteknoloji San.ve Tic. Ltd. Şti�yi kurdum. 

NERELERDE KULLANILIYOR? 
ArS Biyoteknoloji olarak 

çalõşmalarõmõzõn temeli, ülkemiz florasõnda 
bulunan bitkileri yüksek yeşil teknolojilerle 

ki, en önemlisi Süperkritik 
CO2 ekstraksiyonu ve bize 
özgü yeşil yöntemlerle 
işleyerek �yenilebilir� CO2 
ekstraktlarõ elde etmek. 
kimyasal kullanõlmadan elde 
edilen ekstrelerin sõfõr 
atõk/artõk kapsamõnda 
değerlendirilerek fonksiyonel 
gõda, gõda takviyesi, ilaç,  
ilaç hammaddesi ve 
dermokozmetik alanlarõnda 
katma değeri yüksek ürünlere 
dönüştürülmesi, sanayide 

kullanõlarak ülke ekonomisine 
kazandõrõlmasõ çalõşmalarõ temel ilkemizi 
oluşturuyor. elde ettiğimiz bu özel 
ekstraktlar diabet, yara-yanõk tedavilerinde 
(radyoterapi dahil), antikanserojen, 
immünomodülatör (bağõşõklõk sistemini 
dengeleyen), analjezik, çoklu antiviral ve 
antibakteriyal özellik taşõyor. Toz ekstreler 
protein oranõ yüksek, amino asitçe zengin 
fonksiyonel gõda kaynağõ olarak 
kullanõlabilir. 

İLK PROJE YALANCI İĞDE 
n Geliştirdiğiniz ürünler hakkõnda 

bilgi verir misiniz?  
Teknopark istanbul�da 2022 Temmuz 

ayõnda tamamlanan ilk projemiz, �yalancõ 
iğde meyve ve tohum yağõnõn in vitro 
antioksidan özelliklerinin belirlenmesi� idi. 

Serbest radikallerin 
lipit, protein ve 
DNA�nõn normal 
fonksiyonlarõnda 
bozulmaya neden 
olduğu ve çeşitli 
hastalõklarla yakõndan 
ilişkili olduğu biliniyor. 
Antioksidanlar, serbest 

radikallerin oluşumunu engelleyerek ya da 
var olan serbest radikalleri süpürerek 
hücrenin zarar görmesini engeller. 
epidemiyolojik ve deneysel araştõrmalar 
karotenoid, tokoferol, fenolik asitler ve 
flavanoid gibi doğal antioksidanlarõn 
oksidatif strese bağlõ hastalõklarõ iyileştirici 
etkisi olduğunu gösteriyor. Proje 
kapsamõnda ülkemizde doğal olarak yetişen 
yalancõ iğde meyve ve tohumlarõna farklõ 
parametreler uygulanarak elde edilen 
Süperkritik CO2 ekstraktlarõnõn in vitro 
antioksidan özellikleri araştõrõldõ ve 
antioksidan kapasitesi yüksek meyve ve 
tohum yağõnõn eldesini gerçekleştirdik.  

VEGANLARA PROTEİN 
n İkinci projeniz neydi?  

 �yüksek protein içerikli 
zenginleştirilmiş endüstriyel kenevir 
tohum tozu� projemizi de geçtiğimiz 
nisanda tamamladõk. Proje çõktõsõnõn yüzde 
58.57 protein miktarõna sahip kenevir 
tohum tozu ve özellikle X4 kodlu örnek ile 
oluşturulacak kombinasyonunun amino 
asitler ve serotonin bakõmõndan zengin, 
güçlü fonksiyonel gõda olarak çocuk, hasta 
ve özel diyetlerde kullanõlabileceğini 
öngörüyoruz. kenevir proteini, insan 
vücudunun protein ihtiyacõnõ karşõlamak 
için gerekli olan zengin bir amino asit 
kaynağõ olup, et için en iyi alternatifi 
oluşturuyor. Vejetaryenler ve veganlar 
arasõndaki protein ihtiyacõndaki artõş, laktoz 
intoleransõ, baklagillere alerjisi olan 
tüketicilerin talebine ek olarak kozmetik, 
içecek, ilaç, nutrasötik ve kişisel bakõm 
endüstrileri gibi çeşitli sektörlerde çok 
yaygõn kullanõlmasõ, kenevir proteininin 
global pazardaki talebini hõzla artõrõyor. 
kenevir tohumlarõ yüzde 35 protein, 

yüzde 10 karbonhidrat ve yüzde 45 yağdan 
oluşur. Tohumun zengin esansiyel amino 
asit profili 10 yaş ve üstü insanlar için 
uygun gõda kaynağõnõ oluşturuyor. yüksek 
arginin içeriğinden dolayõ kenevir tohumu 
proteini özellikle kardiyovasküler sağlõkla 
ilgili yiyeceklerin formülasyonunda  
önemli yer tutuyor. 

DERMOKOZMETİK KREMLER   
n Hedefte başka projeler var mõ? Farklõ 

alanlarda yer alacak mõsõnõz? 
Şu an için Teknopark istanbul 

yönetimine sunduğumuz ülke bitkilerini 
kullanarak anti-aging, antioksidan, leke 
karşõtõ, 50+ ve PA++++ değerinde doğal, 
vegan ve global pazarda rekabet gücü 
yüksek güneş bakõm kremi oluşturmak 
istiyoruz. Sağlõk, fonksiyonel gõda ve 
dermokozmetik alanõnda bitkiler ve  
biyoteknolojinin farklõ alanlarõnõ birleştire- 
rek gerçekten işleyen, güvenilir, kimyasal ve 
sentetiklerden uzak, katma değeri yüksek 
ürünlerin oluşturulmasõnda yer alarak ülke 
ekonomisi ve bilimsel başarõya katkõ verecek 
projeler üretmek hedefimiz. 

Sorunlarõm anõnda çözülüyor 
kendimi özgür hissediyorum

n Teknopark�ta yer almanõn sizler için faydalarõ neler? 
Akademisyenler mevzuat gereği teknopark harici şirket sahibi 

olamõyor. İstanbul Üniversitesi Fen Fakültesi Biyoloji Bölümü�nde 
aktif Prof. Dr. olduğum için teknopark bünyesinde olmam zorunlu. 
Ve elbette ki, bunun yanõnda şirket için güzel avantajlar var. Ama 
neden Teknopark İstanbul? Kesin ve net cevabõm: Güven. 
Tamamen kendimi güvende ve özgür hissediyorum ve sorunlarõm 
anõnda çözülüyor ya da çözülmeye çalõşõlõyor. İstediğim desteklere 
ulaşmak için yardõm alabiliyorum. Huzur, mutluluk ve güven 
duygusu ile geliyor ve kendimi buraya ait hissediyorum.

Keneviri yüksek  
proteinli toza  
dönüştürdü  

MİLLİ SANAYİ  
İÇİN GÖREVDE
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Talep 
yüksek, 
ihracat  
için tesisi 
büyütmeliyiz  

 
n Yurt dõşõndan 

talep var mõ?  
Elde ettiğimiz 

CO2 ekstraktlarõ, 
geliştirilecek ürünler 
global piyasada 
(analiz sonuçlarõna 
göre) yüksek talep 
gören ve oldukça 
pahalõ olan ürünler. 
Henüz dõş piyasaya 
ürün tanõtõmõ, 
paylaşõmõ 
yapmadõk. 
Ülkemizden çok 
ucuza ihraç 
edilerek oluşturulan 
CO2 ekstraktlarõ 
doğru ya da  
uygun 
parametrelerle 
işlenemediğinden 
ve ayrõca iyi ve 
doğal ürünlere talep 
her geçen gün 
arttõğõndan yurt 
dõşõndan talepler 
fazla gelecek. 
Kanõmca bunu 
karşõlayabilmek için 
tesisin büyük ve 
daha kapasiteli 
olmasõ gerekir ki, 
bu da ciddi  
maliyet anlamõna 
geliyor.

YALANCI İğDE

KENEVİR

Prof. Dr.  
Aliye Aras



AYŞE BAŞAK 

E
VLERİMİZ, görünmez Wi-Fi 
sinyalleriyle dolu! Telefonlarõmõzõ, 
bilgisayarlarõmõzõ, ampullerimizi, 
buzdolaplarõmõzõ ve günümüzde 

�akõllõ� hale getirilebilecek her ne varsa, 
yani hemen hemen her şeyi birbirine 
bağlayan bu sinyaller, evlerimizin içinde 
võzõr võzõr dolaşõyor. Bu sinyalleri 
göremesek veya hissedemesek bile evde 
dolaşõrken üzerlerinde bir �etki� 
bõrakõyoruz. Yeni araştõrmalar, yansõyan 
Wi-Fi sinyallerinin analiz edilebileceğini 
ve bir odadaki kişileri tespit etmek için 
özel algoritmalarõn kullanõlabileceğini 
gösterdi. Buna göre kişileri boy, vücut 
şekli ve hatta yürüyüş biçimlerine göre 
ayõrt etmek mümkün. Buna dayalõ 
kurgulanan bir sistemle bir odadaki  
20 farklõ kişi tespit edilebiliyor. 

VÜCUT İZLERİNİ TANIYOR 
Buradan hareketle tasarlanan Wi-Fi Ev 

Alarm Sistemi, bir evin her yerinde 
güvenilir internet bağlantõsõ sağlayan bir 
ağ oluşturan çok sayõda modemden 
oluşuyor. Bu modemlerden gelen 
sinyaller, yerleşik algoritmalarõn 
yardõmõyla hareketi tespit ediyor. Sistemi 
geliştiren şirkete göre, iki haftalõk bir 
eğitim aşamasõ sistemin, tüm ev 
sakinlerinin, düzenli ziyaretçilerin, 
çocuklarõn ve evcil hayvanlarõn �vücut 
izlerini� tanõmayõ öğrenmesine yetiyor.  
İki haftalõk dönem sonunda alõşõlmadõk 
hareketler, kullanõcõya bir bildirimle  
haber veriliyor. Kullanõcõ bu bildirim 
üzerine ya yeni bir misafiri etiketliyor  
ya da potansiyel bir davetsiz  
misafire karşõ uyarõlõyor.  

YAŞLILARI İZLEME FIRSATI 
Sistemi geliştirenlerin önemle 

vurguladõğõ bir diğer husus ise yalnõz 
yaşayan yaşlõlarõn hareketlerini izleme 
imkanõ sunmasõ ve düşme gibi ciddi 
sonuçlarõ olabilecek olumsuzluk 

durumlarõnda aile üyelerini uyarabilmesi. 
Bir uygulama aracõlõğõyla kontrol edilen 
algõlama sistemini her zaman açõk 
tutabileceğiniz gibi sadece evden 
çõktõğõnõzda da çalõştõrabiliyorsunuz. Bu 
teknoloji, birçoğumuzu gizlilik 
konusunda kaygõlandõrmõş olabilir. Ancak 
şirket, tüm hareket verilerinin 
kullanõcõnõn kendi telefonunda işlenip 
depolandõğõnõn ve asla saklanmadõğõnõn 
õsrarla altõnõ çiziyor. Yine de hangi aile 
üyelerinin, hangi odalara, ne zaman ve ne 
kadar süreyle girdiği de dahil olmak 
üzere tüm �hareket geçmişinin� 
incelenebileceği fikri, biraz rahatsõz edici. 
Şirket, sistemi Ocak 2025�te satõşa 
sunacağõnõ açõkladõ.
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Wi-Fi sinyalleriyle  
ev güvenliği
Geliştirilen yeni bir sistemle evdeki gerçek davetsiz misafirleri 

tespit etmek için Wi-Fi ağlarõ kullanõlõyor. Wi-Fi Ev Alarm Sistemi, 
ev sakinleri ve evcil hayvanlar kendisine tanõtõldõktan sonra sizi, 
evdeki herhangi bir yabancõ harekete karşõ uyarabiliyor.

İNSANLIĞIN inşa ettiği en azametli 
makinalar arasõnda olan rüzgar 
türbinleri büyüdükçe rüzgardan daha 
fazla verim alõyor. Günümüzde rüzgar 
türbinleri muazzam boyutlara ulaşõrken, 
devasa bir maliyete de yol açõyor. Söz 
konusu maliyet, sadece üretim için 
kullanõlan malzeme ve ekipmandan 
ibaret değil, boyutla birlikte lojistik ve 
kurulum maliyeti de katlanarak 
büyüyor. Bilim insanlarõ, bir süredir bu 
ezici finansal problemi çözmenin 
yollarõnõ arõyor ve yeni tasarõmlar 
geliştiriyor. Bunlardan biri de Norveç 
Hibe Fonu�ndan destek alan WindSpider 
isimli tasarõm. Bu tasarõmla nispeten 

küçük bir vinç gemisinin marifetleri 
temel alõnarak kendi iskelesinin bölüm 
bölüm montajõ yapõlõp rüzgar türbini 
inşa ediliyor. 

KANAT ARACI 
Tasarõmõn en dikkat çekici 

özelliklerinden biri, �kanat aracõ�. Bir 
rüzgar türbininin kanatlarõ, olabilecek en 
hafif şekilde ve rüzgarõ yakalamak için 
özel olarak boyutlandõrõlõp, tasarlanõyor. 
Malum, türbinlerin kurulum yerleri, 
dünyanõn en rüzgarlõ noktalarõ arasõndan 
seçiliyor. Bu nedenle türbin kanatlarõnõ 
normal bir vinç halatõyla kaldõrõp monte 
etmek çok zorlu bir deneyime 

dönüşebiliyor.  
WindSpider�õn 

geliştirdiği �kanat 
aracõ�, iskelenin yan 
tarafõna tutunuyor ve 
yukarõ çekilirken bir 
kanadõ sabit tutuyor. 
Bu şiddetli rüzgar 
altõnda dahi kurulumu 
kolaylaştõrõyor.  

Norveçli şirket, 
WindSpider ile 
yalnõzca kurulum 
aşamasõnda değil, 
türbinin ömrü 
boyunca tüm onarõm 
ve bakõm süreçlerinde 
de büyük tasarruf  
vaat ediyor. 

Rüzgar türbinleri 
inşasõ için 
modüler ve  
ekonomik sistem
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Gece müzeciliğiyle 
ziyaretçi yüzde 47 arttõ 

G
ECE müzeciliği, dünya 
genelinde müzelerin 
gece saatlerinde açõk 
kalmasõnõ sağlayarak, 

ziyaretçi sayõlarõnõ artõrmayõ 
hedefleyen ve kültürel etkinlikleri 
daha geniş kitlelere ulaştõran bir 
trend olarak hõzla yaygõnlaşõyor. Uzmanlar, 
Night At Museum (Müzede Bir Gece) filmine 
konu olmuş, hatta kitaplara ilham kaynaklõğõ 
etmiş bu uygulamanõn günümüzde oldukça 
ilgi gördüğünü belirtiyor. Ziyaretçiler 
müzelere gece gittiğinde sadece 
müzeyi gezmiyor, ayrõca çeşitli 
etkinliklere de katõlabiliyor. 
Louvre Müzesi�nden 
Viyana�daki Uzun 
Müze Gecesi�ne kadar 
birçok büyük müze 
ve kültürel kurum, 
gece etkinlikleriyle 
kültürel 
zenginliklerini 
sergiliyor. 

İLK FRANSA 
VE İTALYA�DA   
Dünyada gece 

müzeciliği başlatan ülkeler 
arasõnda Fransa ve İtalya yer 
alõyor. Fransa�nõn başkentinde 
bulunan Louvre Müzesi, gece 
müzeciliği sayesinde her yõl yaklaşõk  
450 bin fazladan ziyaretçi ağõrlõyor. Gece 
ziyaretleri, müzenin yõllõk ziyaretçi sayõsõnõ 
yüzde 20 artõrdõ. Dünya genelinde ise gece 
müzeciliğiyle toplam ziyaretçi sayõsõnda 
yüzde 20 ila 30 arasõnda bir artõş sağlanõyor. 
Viyana�da her yõl ekim ayõnda düzenlenen 
Uzun Müze Gecesi, tek bir biletle 100�den 
fazla müzeye erişim sağlõyor. Geçen yõl bu 
etkinliğe 183 binden fazla kişi katõldõ.  
Etkinlik sõrasõnda müzeler özel turlar  
ve sergiler düzenleyerek ziyaretçilere 
benzersiz deneyimler sunuyor. Ziyaretçi 
sayõsõ ve turizm gelirinin artmasõnda  
gece müzeciliğinin popülerleşmesinin de 
etkili olduğu belirtiliyor.    

3 MEVSİM YAPILACAK 
Kültür ve Turizm Bakanlõğõ da Türkiye�nin 

2024 yõlõ için belirlediği 60 milyon turist ve 60 
milyar dolar gelir hedefi için Geleceğe Miras 
programõ kapsamõnda 4 etkinlik başlattõ. Bu 
etkinliklerden biri de gece müzeciliği. Kültür 
ve Turizm Bakanlõğõ�nõn gece müzeciliği 
uygulamasõ, Türkiye�nin tarihi ve arkeolojik 
zenginliklerinin daha geniş kitlelere 

tanõtõlmasõ ve turizm sezonunun 12 aya 
yayõlmasõ için en önemli adõmlardan biri 
olarak görülüyor. Üç mevsim yapõlan gece 
müzeciliği, ilk etapta Efes ve Pamukkale  
Ören Yeri müzelerinde başladõ. Turizmde 
sürdürülebilirliği ve çeşitliliği artõrmayõ 
amaçlayan bu adõm, Türkiye�nin 2028 yõlõ için 
belirlediği 100 milyar dolar turizm geliri 
hedefine ulaşmasõnda da önemli rol 
oynayacak. 

YÜZDE 47 ARTTI 
Gece müzeciliğinde en çok 
õşõklandõrma ve güvenliğe 

dikkat edilmesi gerekiyor. 
Bunun için Bakanlõk, 

İstanbul�da restore 
edilen tarihi yapõlarõ 
gece müzeciliğine 
uygun olarak 
hazõrlõyor. Kültür ve 
Turizm Bakanlõğõ ile 
ortak çalõşmalar 
yürüten Green 
Enerji�nin 

araştõrmasõna göre, 
dünya genelinde bir 

turistin yaptõğõ günlük 
efektif harcama 12 dolar, 

gece müzeciliği ile bu rakam 
120 dolara yükseliyor.   

Araştõrmada, ayrõca Efes ve Pamukkale 
travertenlerinde gece müzeciliği sayesinde 
ziyaretçi sayõsõnõn yüzde 47 arttõğõ belirtiliyor. 
Ören yerlerindeki gece müzeciliğinde 
kullanõlacak enerji de müzelerin yanõna 
kurulan Güneş Enerji Sistemleri�nden elde 
ediliyor. 

GELİRİ 5 KAT FAZLA 
İstanbul�da da gece müzeciliğine dahil  

olan müzelerin sayõsõ gün geçtikçe artõyor. 
İstanbul Arkeoloji Müzesi ile başlayan gece 
müzeciliğine, önce Yerebatan Sarnõcõ, en son 
da Topkapõ Sarayõ Müzesi dahil oldu. 
İstanbul�daki müzelerde, gündüz ve gece 
müzeciliğindeki fiyat farkõ ortalama 5 kat 
daha fazla. Bir yabancõ turist normal müze 
girişine 25-30 Euro arasõ ücret öderken, 
Topkapõ Sarayõ�nõ gece gezmek için 160 Euro 
ödemesi gerekiyor. Gece müzeciliğinin 
uygulandõğõ en kapsamlõ yapõ olan Topkapõ 
Sarayõ Müzesi�nde ziyaretler ise gruplar 
halinde yapõlõyor. İlk grup saat 21.00�de, ikinci 
grup ise 22.00�de içeri alõnõyor ve 300 kişiyle 
sõnõrlanõyor. İstanbul�daki müzelerde, 
Müzekart  akşam ziyaretlerinde  
geçerli olmayacak.

Paris�teki Louvre�dan Viyana�daki Uzun Müze Gecesi�ne kadar birçok 
müze, gece müzeciliğiyle turist çekiyor. Dünyada gece müzeciliğiyle kişi 
başõ turist harcamasõ yükselirken, ziyaretçi sayõsõ da yüzde 20 ila 30 arttõ. 
Türkiye�de ise gece müzeciliğiyle Efes ve Pamukkale travertenlerinde 
ziyaretçi sayõsõnõn yüzde 47 arttõğõ belirtiliyor.    

Neden 
popülerleşti? 

Değişen dünya düzeni ve 
teknolojinin ilerlemesiyle 
birlikte tarihi mekanlarõn 
õşõklandõrõlmasõyla gece 
müzeciliği her geçen gün daha 
popüler hale geliyor. Uzmanlar, 
artõk insanlarõn yaz tatillerini ve 
kültürel gezilerini bir arada 
yapabilecekleri yeni bir çözüm 
olarak gece müzeciliğinin öne 
çõktõğõnõ söylüyor. Bu sayede 
ziyaretçiler, gündüzün 
kalabalõğõndan uzak, daha 
sakin ve büyüleyici bir ortamda 
bu mekanlarõ keşfetme fõrsatõ 
buluyor. Gece müzeciliği 
sadece turistler için değil, yerel 
halk için de çekim merkezi 
haline geliyor. Özellikle yaz 
aylarõnda gündüzleri dõşarõda 
zaman geçirmek zorlaşõrken, 
geceleri serinleyen hava 
sayesinde bu mekanlar daha 
rahat gezilebiliyor. Ayrõca gece 
müzeciliği, şehirlerin gece 
ekonomisine de büyük katkõ 
sağlõyor. Restoranlar ve kafeler 
gibi gece çalõşan mekanlar da 
bu sayede daha fazla müşteri 
ağõrlayarak yerel ekonomiye 
katkõda bulunuyor.

Gece ziyarete açõk yerler 
l Topkapõ Sarayõ Müzesi (İstanbul) 
l Yerebatan Sarnõcõ (İstanbul) 
l İstanbul Arkeoloji Müzesi (İstanbul) 
l Kõz Kulesi (İstanbul) 
l Galata Kulesi (İstanbul) 
l İstanbul Modern (İstanbul) 
l Resim Heykel Müzesi (İstanbul) 
l Defter-i Hakani Binasõndaki Ayasofya 

Tarih ve Deneyim Alanõ (İstanbul) 

l Aspendos Ören Yeri (Antalya) 
l Side Antik Kenti (Antalya) 
l Patara Antik Kenti (Antalya) 
l Perge Antik Kenti (Antalya) 
l Hierapolis Antik Kenti (Denizli) 
l Efes Antik Kenti (İzmir) 
l Bodrum Sualtõ Arkeoloji Müzesi 

(Muğla) 
l Akdamar Anõt Müzesi (Van)

Barõş  
CABACI

Topkapõ Sarayõ Müzesi (İstanbul) Yerebatan Sarnõcõ (İstanbul)

 İstanbul Arkeoloji Müzesi  

Side Antik Kenti (Antalya)
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Hazõrlayan: ÜMİT ÇAKAR

İstanbul, manevi 
değerlerin buluşma noktasõ� 
�Ramazan piyasasõ ilk 
akşamõn terâvihinden  
sonra başlardõ. Galata 
Köprüsü�nden boşalan 
arabalar, muhteşem faytonlar, 
kupalar, landonlar, konak ve 
saray arabalarõ katar halinde 
Beyazõt�a çõkarlar, 
Mürekkepçiler önünden 
kõvrõlarak Vezneciler�e girerler, Unkapanõ 
Köprüsü�nden geçenler Zeyrek�ten Vefa�ya 
tõrmanõrlar, Şehzade Camii�nin yanõndan 
Direklerarasõ�na dökülürlerdi.� 

�Her yaştan, her sõnõftan genç, ihtiyar, 
kadõn, erkek birbiri üstüne yõğõlmõş, yanaşõk 
nizamda bin bir ayak bir ayak haline gelmiş, 
nefesleri birbirlerinin ensesini sõcak sõcak 
okşamakta. Vellhasõl kelam sökülmez, 
geçilmez bir izdiham.� 

Dursun Gürlek 
Timaş Yayõnlarõ, 2018

Endüstriyel tasarõmõ 
meslek edinenler, insan ve 
insan gruplarõnõn çeşitli 
ihtiyaçlarõnõ karşõlayabilmek, 
yaşanabilir bir çevre 
oluşturabilmek için ürün 
tasarõmõ üzerine eğitim 
alõrlar. Endüstriyel tasarõm 
pek çok alanõ kapsar; 
dolayõsõyla yeni teknolojiler 
ve bilgiler õşõğõnda insanlarõn 
kullanõmõna sunulmak üzere akõlcõ ürünler 
tasarlanmasõ / geliştirilmesinde disiplinler 
arasõ çalõşmayõ, meslek sahiplerinin özgün 
kimlik sahipliliğiyle etkinlik ve farklõlõk 
göstermesi hedeflenir. Kitap, yazarõn kendi 
mesleki ve akademik yaşamõndan yola 
çõkarak derlediği �mesleki çalõşma�dõr. 

Hakan Ertem 
İstanbul Ticaret Odasõ Yayõnlarõ, 2021

Formdan üretime 
endüstriyel tasarõm

Dersaadet�te  
Ramazan akşamlarõ 

www.kitapistanbul.org.tr

KÜLTÜR

15 Temmuz�un 
geleceğini 

geçmişinde aramak  
Hepimiz iyi biliriz 

ki, 15 Temmuz�u en iyi 
yaşayanlar bilir. 
Bilgileri tazedir, 
hafõzalarõnda 
yaşanmõşlõklar henüz 
canlõdõr. Millet olarak 
tehlikeden kurtulalõ 
sekiz yõl oldu. O gün  
10 yaşõndaki çocuklar, 
bugün 18�inde.  
Bugün mağduriyeti 
oynayanlar, asõl milletin evlatlarõnõ nasõl 
mağdur ettiklerini göz ardõ ediyorlar. 
Devşirilen ve ardõndan 
mankurtlaştõrõlarak heba edilen üstün 
zeka potansiyeline sahip çocuklarõ mõ 
desek, tüm elemelerde sadece onlarõn 
seçtikleri başarõlõ olduklarõ için başarõsõz 
edilen yõğõnlarõ mõ desek, var olan maddi 
güçleri manevi vaatlerle sömürülen iş 
adamlarõnõ mõ desek, çeşitli tehdit usulleri 
kullanõlarak maddi- manevi zarara 
uğratõlan kişileri mi desek, orduda gizlice 
yetişen ve sõnõr ötesi harekatlarda dağa, 
taşa bomba yağdõran çakallarõ mõ desek. 
Kim mağdur, kim değil? Dini ve 
değerlerini amansõzca kullanan, onlarõ 
tahrif etmekten geri durmayan bu 
çeteleşmiş hainlerden başka türlü de 
kurtuluş olmazmõş. Darbe düşünceleri, 
planlarõ kendi başlarõna geçti şükür. Allah, 
bu aziz milletin her zaman yardõmcõsõdõr, 
bunu bir kez daha görmüş olduk. 
Şimdi, 15 Temmuz�la ilgili en önemli 

problem; gelecek kuşaklara bu 
mücadeleyi nasõl anlatacağõmõzdõr. Algõya 
ilişkin tehlikeleri şimdiden görebilmektir. 
Sadece çõğõrtkanlõk yaparak bir yere 
gidemeyeceğimizi bilmektir.  
15 Temmuz�daki vatan hainliğini boşa 
çõkaran milletin mücadelesini algõnõn 
merkezine yerleştirebilmektir. Bunun 
siyaset üstü bir millet mücadelesi 
olduğunu her zaman hatõrda 
tutabilmektir. Bunu sulandõrmaya yönelik 
her türlü girişimlere de uyanõk olmak 
gerekir.  

HHH 

Diğer taraftan biliyoruz ki, hakikat 
üzre birçok hikâye yaşandõ.  
15 Temmuz�un ruhu aslõnda bu 
yaşanmõşlõklarda gizlidir. Bu hikayelere 
dayalõ içerik üretme zarureti vardõr. 
Romanõndan şiirine, dizisinden 
sinemasõna, animasyonuna, müziğine 
kadar farklõ dijital içerikler de dahil. 
Bilmemiz gerekir ki, algõyõ canlõ tutacak 
bu türden yaşanmõşlõklara dayalõ kültür 
sanat üretimleridir. Bu üretimler; nitelikli, 
hakikate dayalõ, kõsõr siyasetin dõşõnda, 
millet endeksli yapõlabilirse başarõ 
beraberinde kendiliğinden gelir, değilse 
işimiz zor.  

15 Temmuz�un yalõnlõk içerisindeki 
derin felsefesi; millet aleyhine kim iş 
çevirirse milletin onun karşõsõnda 
hesapsõz kitapsõz dikileceğidir. Millet 
aleyhine oyun kuranlar için asõl 
korkutucu olan ruh da budur, işte bu 
yaşatmamõz gereken asõl husustur. 
Milletimizin genetik kültüründe bu tavõr 
zaten var ve bu nedenle ortaya çõkõyor.  

Bizim kuşak rahmetli Menderes�e karşõ 
yapõlan 27 Mayõs askeri darbesini resmi 
bayram olarak kutlatõlan bir 
jenerasyondur. Darbeyi bile bayrama 
dönüştüren bir geçmişimiz var maalesef. 
Resmiyetten ve zihnimizden bu anlamsõz 
kutlamayõ silen devlet büyüklerine 
teşekkürlerimizle. 

HHH 

Sözü yeniden genç jenerasyona 
getirelim. 15 Temmuz�u, ömrü olmayan 
hiçbir resmiyete sokamayõz. Doğru 
yerden bakarsak gelecek kuşaklara daimi 
bir ilham kaynağõ haline getirebiliriz.  
Zira sadece yaşanmõşlõklar üzerinden 
gidersek tarihte geçen bir olayõ yeniden 
hatõrlamaktan ibaretmiş gibi bir algõ 
ortaya çõkõyor. Bu da yeni jenerasyonun 
zihninde onun geleceğine yönelik bir 
endişeyi, bir karşõ duruşu ve bir ilham 
verici boyutu inşa edici olmaktan uzak 
duruyor. 

Tüm bu sebeplerle yeniden gözden 
geçirmemiz gereken husus; 15 Temmuz 
kutlamalarõnõn ruhu, çerçevesi ve inşa 
edici rolüdür. Ruhu yaşatmayan, genç 
kuşaklarõ dikkate almayan bir kutlamanõn 
geleceği de olmaz. 15 Temmuz ruhunu 
yaşatmanõn en dinamik tarafõ, eğitim 
boyutudur. Kõsõr siyasi çekişmelerin 
ötesinde ve her türlü bireyselliğin 
üzerinde özü direniş olan bir millet 
hareketi olduğundan hareketle bu ruhu 
özgürce inşa etmeye yönelik bir strateji 
geliştirebilmeyi başarõrsak 15 Temmuz 
felsefesi kalõcõ olur ve gençler için; devlet 
bir şekilde tehlikeye girdiğinde millet  
için ilham verici bir hareket noktasõ  
teşkil eder. Şehitlerimize rahmetle�  

Prof. Dr.  
Ahmet Emre 

BİLGİLİ

Sanatta sadelik 
Parolamõz

Hat sanatçõlarõ Osman 
Ağa Demirtaş ve Murat 
Gürel�in mermer, ahşap ve 
ipek halõ üzerine işledikleri 
hat tasarõmlarõ, Hünkâr 
Kasrõ�nda sergileniyor. 
Mesajlarõnõ sade bir üslupla 
aktarmayõ tercih eden 
sanatçõlar, �Sanatta sadelik, 
bizim parolamõz oldu� diyor.

S
ANAT sanat için mi, toplum için 
mi tartõşmasõ sanat camiasõnõn 
hâlâ müzakere ededurduğu bir 
konu olsun, hat sanatçõlarõ 

Osman Ağa Demirtaş ve Murat Gürel, 
�Sanat toplum içindir� parolasõyla 
harekete geçmiş. Demirtaş, �Her tarzõn 
bir seveni var elbet. Ancak biz sade tasarõm ve 
anlaşõlabilir mesajlarõ kendimize kõlavuz edindik� 
diyor. Gürel de �Eserlerimize bakan, eserde gizli 
olanõ alabilmeli dedik. Öyle ki, imzanõn bile 
sadeliği gölgelediğini düşünerek eserlerimize imza 
dahi atmõyoruz� diyor. Demirtaş ve Gürel, 
kurduklarõ İslamic art İstanbul platformu ile hat 
sanatõna dair tasarõmlarõ atölyede seri üretim 
anlayõşõyla vücuda getiriyor. Demirtaş ve Gürel, 
�Kûfi Hattõn Sõrrõyla Esmaü�l Hüsna� isimli hat 
sergisi ile İstanbul Ticaret Odasõ Yeni Cami  
Hünkâr Kasrõ�nda ziyaretçileri ağõrlõyor.  

FARKLI MESLEKLERDEN  
�Sanat hayatõmda hep var oldu� diyen sanatçõ 

Demirtaş, 1975 yõlõndan bu yana hat sanatõ ile 
ilgileniyor. Neredeyse yarõm asra ulaşan sanat 
yolculuğunda çeşitli ülkelerde de araştõrma yapma 
fõrsatõ yakaladõğõnõ ifade eden Demirtaş, �Asõl 
mesleğim gazetecilikte yõllarca çalõştõm. Hat sanatõ 
da bu profesyonel çalõşma hayatõmda hep bana 
yoldaşlõk etti. Sanatõn vermek istediği mesajõ 
anlaşõlabilir olarak vermesinden 
yanayõm. Bu yüzden sadelik bizim 
tasarõmlarõmõzõn şifresi� diye 
konuşuyor.  

MİNİ HAT FABRİKASI  
Hat sanatõ tasarõmcõsõ Murat 

Gürel de Arap dili ve edebiyatõ 
uzmanõ. İç ve dõş dekorasyon 
alanõnda çalõşan ve 20 yõlõ 
aşkõn süre müteahhitlik yapan 
Gürel, �Hat sanatõna hobi 
amaçlõ başladõm. Ancak 
gönlümde çok güzel bir yerde 
konumlandõ. Bir süre sonra neden 
mini bir hat sanatõ fabrikasõ 
kurmayalõm dedik ve bu fikirden 
hareketle İslamic art İstanbul�u kurduk� diyor.  

İSTİHDAM EDİYORLAR  
İslamic art İstanbul, iki duayen hat sanatõ 

tasarõmcõsõ ismin hayata geçirdiği bir proje. Proje 
ile hat sanatõna dair özgün tasarõmlar seri üretimle 
üretilerek sanatseverlerle buluşuyor. Sanatçõlar 
Demirtaş ve Gürel, oluşturduklarõ tasarõmlarõ; 
kurduklarõ ve dört kişiye de istihdam sağladõklarõ 
atölyelerinde CNC makinalarõ ile kestiriyor. Sonra 
altõnlama ve boyama işlemi yapõlõyor. Yine bu 

aşamada da eserler farklõ uzmanlõk alanõndaki 
kişilerin elinden geçerek tamamlanõyor.  

ÖZGÜN TASARIMLAR  
Tasarõm aşamasõnda özgün fikirler geliştiren 

sanatçõlar Demirtaş ve Gürel, bu fikirlerin hayata 
geçmesi için çeşitli malzemelerle çalõşõyor. 

Kimi zaman ahşap malzemeye oyma, 
kimi zaman mermere kabartma, 

kimi zaman da halõya dokuma 
şeklinde nakşedilen 

tasarõmlarda �sessizlik içindeki 
sesi� özellikle vurguluyorlar. 
Demirtaş, �Sanat eseri 
bağõrmamalõ, süse 
boğulmamalõ ama aynõ 
zamanda alõcõsõna ses de 
vermeli. Bakan kişi, onu 
kolayca dinleyebilsin anlayõşõ 

tasarõmlarõmõzda bize yol 
gösterici oluyor� şeklinde  

bilgi veriyor.  

KENDİNDEN ÇERÇEVE  
Sadeliğin tasarõmlarõ için çok önemli 

olduğunu ifade eden Gürel, �Öyle ki, çerçeve ve 
imzanõn bile bunu gölgelemesine izin vermiyoruz. 
Eserlerimiz kendinden çerçeveli olarak üretim 
bandõndan çõkõyor� diyor. Hat tasarõmcõsõ sanatçõlar 
eserlerinde kullandõklarõ ahşap malzemeyi 
genellikle kayõn ağacõndan seçiyorlar. �Kayõn ağacõ 
gerekli işlemlerden geçtiği takdirde yüzlerce yõl 
bozulmadan muhafaza edilebilir� diyen Demirtaş, 
halõya işlenen tasarõmlarda ise halõnõn özellikle  
ipek olmasõna dikkat ettiklerini belirtiyor. 

İhraç  
ediyorlar  
Sanatçõlar Gürel ve 

Demirtaş�õn �sade� eserleri, yurt 
dõşõnda da ilgiyle karşõlanõyor. 

Özellikle Orta Doğu 
coğrafyasõndan çok sipariş 

aldõklarõnõ belirten sanatçõlar, 
�Tasarõmlarõmõz devlet 

dairelerinde sergileniyor�  
diyor.

Sümeyra 
Yarõş TOPAL

OSMAN KUVVET 
 
YENİ Cami Hünkâr Kasrõ�nda bu ay, 

geleneksel sanatlardan olan hat sanatõna 
ait seçme eserler yer aldõ. Kûfi türünde 
yazõ ile yapõlan ve Osman Ağa Demirtaş 
ve Murat Gürel�in hazõrladõğõ eserlerden 
oluşan sergi, �Kûfi Hattõn Sõrrõyla 
Esmâü�l Hüsnâ� isimiyle sanatseverlerin 
beğenisine sunuldu. Serginin açõlõşõnõ 
İTO Yönetim Kurulu Başkan Yardõmcõsõ 
Mehmet Develioğlu ve İTO Yönetim 
Kurulu Üyesi Münir Üstün birlikte 
gerçekleştirdi. Açõlõşa, İTO Meclis 
Üyeleri ve sanatseverler de katõldõ. 
Sergiyi, 4 Ağustos�a kadar ücretsiz 
olarak gezmek mümkün.  

Kûfi hatlar Hünkâr Kasrõ�nda 




